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Ureja uredniški odbor. — Glavni urednik Štrukelj 
Karel — Naslov uredništva in uprave: ..Posavski 
tednik' Krško 56. — Telefon 33. — Čekovni račun 
pri NB FLRJ Krško. štev. 615-T-145 - Tiska
Mariborska tiskarna — Celoletna naročnina 300 
polletna 150, četrtletna 75 dinarjev — „Posavski 

tednik" izhaja enkrat tedensko.
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GLASILO SOCIALISTIČNE ZVEZE DELOVNIH LJUDI OKRAJA KRŠKO

Pred iretjo sejo ©tofnega
ljudskega odbora v Krškem
Prospekiivni plan elektrifikacije našega okra
ja — Razdelitev kredita za elektrifikacijo za 
leto 1953 — Vprašanje prenosa sedeža okrafa

Z ozirom na predstoječo 3. se
jo OLO v Krškem je naš ured
nik obiskal predsednika OLO 
tov. Toneta Zupančiča ter ga 
naprosil za razgovor.

Tov, predsednik je prošnji 
rade volje ugodil in odgovarjal 
na vprašanja v zvezi s sejo OLO.

1. Za kdaj nameravate skli
cati 3. sejo OLO in kaj bo na 
dnevnem redu?

Sklicanje 3. seje OLO se nam 
je nekoliko odmaknilo, to pa za
radi priprav za popis prebival
stva, ki se bo vršil 1., 2. in 3. 
aprila. Ta popis je izredne važ
nosti, zato dajemo poseben po
udarek na same priprave, kate
re so v teku in kjer je zapo
sleno večje število kadra.

Za sklicanje 3. seje se je pred
sedstvo odločilo za prvi dan po 
končanem popisu prebivalstva, 
to je za 4. april 1953.

V obravnavo mislimo predlo
žiti sledeče probleme:

1. Perspektivni plan elektri
fikacije vsega okraja.

2. Sklepanje o podelitvi kre
dita, ki je na razpolago za elek
trifikacijo v letu 1953.

3. Glasovanje o prenosu se
deža okraja.

O prvem problemu bi vam na 
kratko pojasnil, da je bilo na 
zadnji seji, ko smo razpravljali 
o družbenem planu, izredno ve
liko zanimanje od večine odbor
nikov. Še večje želje in tudi 
pripravljenost do dela, pa se ka
že pri večini državljanov naše
ga okraja. Toliko električnih 
drogov kot jih je naše ljudstvo 
postavilo v teku zadnje zime, 
mislim, da jih m bilo vsa leta 
v preteklosti in to samoinicia
tivno, z lastnimi sredstvi. Prav 
to nam daje pogum in prepri
čani smo, da bomo iz 12 ^mili
jonov posojila, ki smo ga že iz
poslovali, ustvarili mnogo večjo 
vrednost. Naš okraj je doslej še 
malo elektrificiran. Po naših 
ugotovitvah ca dva in dvaj
set odstotno. Zato ni mogo
če vsem potrebam zadostiti v

letošnjem letu. Da bo pa to de
lo teklo čim sistematičneje, smo 
se odločili izdelati osnutek per
spektivnega plana, ki ga bomo 
dali v razpravo na tretji seji.

2. Kakšno je mišljenje v zve
zi s prenosom sedeža okraja, « 
če bi odločitev padla za Breži
ce. kdaj bi se sklep realiziral?

To vprašanje je bilo predmet 
razprave na naši zadnji seji 
OLO. Jaz osebno nisem nikdar 
prej smatral, da je ta problem 
takega značaja, kot se je poka- 
za na razpravi. Vi ste o tem 
problemu pisali, razpisana je 
bila anketa. Pri vsem tem, mi
slim tudi na samo razpravo, se 
je pokazalo, da so tehtni razlo
gi na eni in drugi strani ven
dar imam vtis, da se teža na
slanja na brežiško stran. Moje 
mišljenje o tem vprašanju je, 
da je potrebno problem, ako že 
stoji pred nami, čim demokra-

tičneje rešiti, ker le tako ga tu
di bomo dejansko rešili. Kakr
šen koli nezdrav vpliv bi bil tn 
škodljiv. Slično napako prav ob 
tem vprašanju smo napravili v 
letu 1945, zato padajo sedaj 
grenki očitki in prav tega ne 
smemo ponoviti. OLO je na 
zadnji seji pravilno odločil, da 
se vsi člani odbora predhodna 
posvetujejo z volivci in da nji
hove želje uzakonimo s tajnim 
glasovanjem. Mislim, da je to 
najdemokratičneje in da s tem 
odpade vsak vpliv posamezni
kov. Pri tem se je tudi poka
zala zrelost članov OLO, kar je 
zelo razveseljivo.

Na vprašanje — kdaj bi se 
sklep realiziral, ako bi bil 
izglasovan za Brežice — ne mo
rem odgovoriti, ker bi bilo po
trebno o tem še posebej raz
pravljati in sklepati z vsemi čla
ni OLO.

Mladina po fiogresu IM J
V nedeljo, dne 14. marca t. 1., 

je zasedal plenum okrajnega 
komiteja LMS Krško. Ker smo 
tik izza V. kongresa LMJ, ki je 
zasedal v začetku tega meseca 
v Beogradu, se vsa mladina ži
vahno pogovarja o tem, kaj je 
ugotovil in sklenil kongres in 
kakšne naloge stoje pred mla
dinsko organizacijo v bodoče.

Zato je tudi plenum razprav
ljal zlasti o ugotovitvah kongre
sa in naposled sklenil, kaj je 
potrebno storiti v mladinski or
ganizaciji pri nas v zvezi z na
kazanimi nalogami. Delegata, ki 
sta zastopala mladino krškega 
okraja na kongresu, sta plenu
mu povedala svoje vtise s kon
gresa in v glavnem prenesla 
semkaj vse važnejše sklepe in 
resolucije, ki jih je kongres 
sprejel. Poudarjeno je, da se je 
treba v mladinski organizaciji 
boriti za dosledno izvajanje na-

Čudna epidemiia komin- 
lormovskih prvakov

O nepričakovani smrti pred- I Po vesteh tujih agencij iz Al- 
sednika ČSR Klementa Gott- ! banije, je težko obolel albanski 
walda ter obolelosti državnega 1 notranji minister Mehmed Sebi. 
predsednika Vzhodne Nemčije Begunski krogi, ki vzdržujejo
Viljema Piecka smo pisali že 
zadnji številki.

Dolgotrajna in čudna bolezen 
pa je zadela generalnega se
kretarja KP Francije Thoreza. 
Kakor poroča »Pariš Presse« ga 
je nedavno spet zadela kap in 
da je njegova bolezen zelo ne
varna.

Od delegacije KP Avstrije, ki 
se je v Moskvi udeležila Stali
novega pogreba, se ni vrnil 
kominformovski delegat Franc 
Honner in po Dunaju se je zdaj 
iz partijskih krogov razširila 
vest, da je v Moskvi nevarno 
zbolel. Ta bolezen je sumljiva 
že zaradi Honner j eve preteklo
sti. Od maja do decembra 1945 
je bil Honner državni sekretar 
za zunanje zadeve v provizorič
ni avstrijski socialistični vladi. 
Med špansko vojno se je boril 
v internacionalni brigadi, po 
zmagi nad nacizmom pa se je 
na Koroškem priključil jugoslo
vanskim partizanom. Takoj po 
izidu kominformovske resolucije 
se je odrekel sicer vseh zvez z 
jugoslovanskim osvobodilnim 
gibanjem, a ta izjava mu ni po
magala, da bi dosegel spet kako 
važnejše mesto v vodstvu av
strijskih kominformovcev Mor
da so te nekdanje zveze zdaj 
povod njegove bolezni.

zveze s protikominformističnimi 
krogi v Albaniji, trde, da se 5e- 
hu že več kot tri tedne ni pri
kazal v javnosti. Po njih izja
vah se En ver Hodža že dalje 
časa bori z njim za vrhovno 
oblast v Albaniji.

Ali so te, lahko bi rekli, »na
črtne bolezni«, namišljenih ve
ličin res slučajne? Niti naj
manj! Resnica je, da lahko 
Moskva s takimi kreaturami 
po mili volji pometa, kakor 
hoče.

V nekaterih krogih prevladu
je mnenje, da od skrčene vrste 
»starih« kremeljskih agentov 
pomenita nekaj le še Walter 
Ulbricht in Matyas Rakosi. Za 
Rakosija tega ne bi mogli več 
trditi, ker se nam zadnje čase 
upravičeno vsiljuje vprašanje, 
kje je pravzaprav, ali je sploh 
še živ? Udeležil se je Stalinove
ga pogreba in od takrat se še 
ni vrnil iz Moskve, čeprav so 
vse ostale delegacije vzhodno
evropskih držav zapustile glav
no mesto SZ kmalu po pogreb
nih svečanostih. Ni nobenih 
sporočil o tem. ali je zbolel in 
se »zdravil« v Moskvi tako kot 
Thorez, ali pa je »skrivaj« mor
da že celo umrl. Radio Moskva 
molči, pa tudi radio Budimne- 
šta v zadnjem času ne da nobe
nega glasu od sebe

kazanih nalog, zlasti pa je za 
nas važno, da posvetimo vso 
pozornost dobremu proučevanju 
kongresa gradiva. O tem je bil 
sprejet tudi sklep, ki obvezuje 
vso mladinsko organizacijo, da 
svoje delo prilagodi nakazanim 
nalogam Dasiravno je deio 
kongresa zelo pomembno, ven
dar pa ne smemo zato računati 
s tem, da mora v delu organi
zacij nastati znatna spremem
ba, kajti kongres je ugotovil, 
da je bilo dosedanje delo v mla
dinski organizaciji, razen neka
terih izjem, pravilno — po
trebno ga je le še krepiti. Spre
jete so nekatere spremembe v 
organizacijskem smislu in sicer 
se naslov aktiv LMS spremeni 
v osnovno organizacijo ljudske 
mladine s predsednikom in se
kretarjem na čelu.

Plenum je obravnaval tudi 
vprašanje trajajočega »Mladin
skega tedna«, M bo po vsej 
verjetnosti dokaj dobro priprav
ljen. Prav gotovo bo nova ma
nifestacija naše mladine o pri
pravljenosti storiti vse za našo 
domovino. Govora je bilo tudi 
o občinskih mladinskih konfe
rencah ki se bodo končale v 
mesecu aprilu. Člani komiteja 
bodo poskrbeli za pravočasno 
in kvalitetno izvedbo konferenc, 
na katerih bodo izvoljeni občin
ski mladinski komiteji, ki bodo 
v marsičem pripomogli k Se 
večji aktivnosti mladinskih or
ganizacij. B. F.

Velik odmev, ki ga je imel 
obisk maršala Tita v svetu, a 
pri tem v prvi vrsti veličasten 
sprejem in uspešni razgovori, je 
predvsem znak velikega ugleda 
Titove Jugoslavije, ki je bila še 
pred štirimi leti izolirana po 
nastanku spora s kominformom.

Dobro premišljena je bila 
ocena tistega časnika, ki je za
pisal, da sodi potovanje pred
sednika Jugoslavije med najpo
membnejše povojne državniške 
obiske. Že od vsega začetka, ko 
je maršal Tito sprejel povabilo 
iz Londona, je bilo jasno, dane 
gre za nekako formalno obvez
nost, da tudi ni njegova pot le 
potrditev zavezništva med na
rodi Jugoslavije, temveč je vse 
globljega značaja.

Razgovori najodgovornejših 
ljudi dveh držav, ki si obe pri
zadevata, kako bi čimbolj utr
dili mir in dosegli varnost v 
svetu, so popolnoma uspeli. Do
segli so soglasje in razumeva
nje v vseh vprašanjih, ki zade
vajo skupne koristi Anglije in 
Jugoslavije. Pa tudi v proble
mih širšega mednarodnega zna
čaja, do- katerih zavzemata obe 
državi posebno odgovoren polo
žaj. Uradno sporočilo ob koncu 
razgovorov nudi dovolj preprič- j 
Ijiv dokaz o enotnem stališču 
v miroljubnih prizadevanjih j 
Londona in Beograda. Zato je j 
tudi naravno, da sta se obe vla-! 
di zavezali, da bosta tesno so
delovali tako med seboj, kakor 
z drugimi svobodoljubnimi na
rodi za ohranitev miru.

Londonskemu obisku bo sle
dilo še poglobljeno sodelovanje 
Jugoslavije z demokratičnimi 
silami v svetu po načelih, ki jih 
je začrtal nedavni balkanski 
sporazum in znova potrdilo 
Maršalovo potovanje. To seveda 
ne predstavlja za našo državo 
spremembo njene zunanje poli
tike, pač pa nujen pojav v nje
nem razvoju, ki je v skladu s 
potrebami mednarodnega polo
žaja in z novimi možnostmi, ki 
se stalno porajajo. Ker leži Ju
goslavija v zelo občutljivem de
lu Evrope, in si hoče zagotoviti 
svojo neodvisnost, je toliko bolj 
razumljiva naša dosledna politi
ka mednarodnega sodelovanja. 
Londonski razgovori pa so zelo 
čvrst korak na tej potk Naša 
država hkrati nudi zelo živ do
kaz o neogibnosti takega sode
lovanja In zbliževanja med na
rodi, ki si žele svobode in na
predka.

Londonski dnevi maršala Ti
ta so izpričali, kako nas svet 
ceni. Vsepovsod kjer ljudje lah
ko svobodno govore ln povedo 
svoje misli, so s simpatijami 
pozdravili britansko-jugoslovan. 
ske razgovore. Kominformovska

in rimska propaganda nista mo
gli skaliti iskrenosti, ki se ma
nifestirala v Londonu. Neodvis
ni angleški časnik »Observer« 
je naglasil, da je Titov obisk 
potrdil dvoje:
»Prvič, spoštovanje Angležev do 
jugoslovanskih narodov, ki so 
med najbolj hrabrimi in po
nosnimi na svetu, ter spoštova
nje do pogumnega borca in dr- 
žanvika, ki jih vodi; drugič,

prepričanje Angležev, da različ
ni gospodarski in politični si
stemi niso ovira za mir, med
sebojno vljudnost in sodelova
nje če obe strani želita take od
nose«.

Neprecenljivi mednarodni 
uspeh, ld ga je prejšnji teden 
dosegla naša država, nam vliva 
novih moči in nas vzpodbuja na 
naši poti z vedrim pogledom v 
bodočnost.

fašMmi Mimi
fimavm m defa

O problemih elelctrifika- 
eue krškega ©kraja

Malo je tako perečih vprašanj 
v našem okraju, kakor je ravno 
to o elektrifikaciji. Mislim, da 
iz dveh razlogov. Prvič zato, 
ker je področje okraja res zelo 
pomanjkljivo oskrbljeno z elek
trično energijo, drugič pa zato, 
ker med ljudmi še vedno pre
vladuje oziroma, da se bolje iz

razim, nekateri posamezniki še 
vedno poudarjajo misel, da je 
elektrifikacija podeželja stvar 
družbe (v starem smislu »drža
ve«, kakor se taki ljudje obl 
čajno izražajo) in da posamez
niki ne bi v to svrho ničesar 
prispevali. V zadnjem času se
o tej stvari veliko govori, pre-
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BRATEC NAROČNIK! KAJ Sl STORIL ZA RAZ
ŠIRITEV SVOJEGA DOMAČEGA ČASOPISA? PO 
KAŽI GA TUDI DRUGIM PRIPOROČAJ NAŠ LIST 

NABIRAJ NOVE NAROČNIKE!
, >, ^ ^ ^ ^ ^ ^ <6. -v

Doslej je bilo v našem okra
ju zbranih 11 ustanovnih in 20 
podpornih članov, ki so skupno 
prispevali 520.000 dinarjev. Zbi
ranje se še nadaljuje.

Doslej so se prijavili sledeči 
poverjeniki
Za Cerklje tov Franja Erbež
nik, učiteljica; za Čatež tov 
Maks Kos. upr šole; za Kosta
njevico tov Stanko Gajšek, 
upr šole; za Podgorje tov Oton 
Brelih, upr šole: za Krško tov 
Stanka Šeier, nameščenka; za

Veliki Trn tov. Franc Smrdelj, 
učitelj

Vse ostale poverjenike, ki se 
še niso prijavili, prosimo, da se 
zaradi evidence in kontakta, ta
koj prijavijo na Glavni odbor 
Prešernove družbe v Ljubljani 
in na Okrajni iniciativni odbor 
Prešernove družbe v Krškem.

11. aprila se bo vršil sindikal
ni sestanek prosvetnih delav
cev zato prosimo, da do tega 
dne zberete vse podatke, v smi
slu danih navodil in jih na se
stanku oddate.

Sinoči je sedem neofašističnih 
mladincev vdrlo v čitalnico 
»British Conncila« v Rimu, pre
rezalo telefonske žice, polilo tla 
z bencinom in ga zažgalo. Pri 
tem so ranili tudi uslužbenca. 
Zaradi hitrega posredovanja ga
silcev so požar kmalu omejili. 
Skoda znaša okrog 300.000 lir. 
Policija je zaprla 70 oseb, od ka
terih so jih 20 naknadno izpu
stili.

Druga skupina neofašistov je 
razbila izložbena okna britanske 
letalske družbe BOA. Večje šte
vilo mladincev je sredi Rima 
demonstriralo proti razsodbi za
vezniškega vojaškega sodišča v 
Trstu neofašističnim demon
strantom. Tuji opazovala izra
žajo svoje nezadovoljstvo nad 
ravnanjem neofašističnih mla
dincev. »British Council« bo 
vložil tožbo pred italijanskim 
sodiščem, ne glede na to, da je 
italijansko zunanje ministrstvo 
izrazilo britanskemu veleposla
ništvu obžalovanje za delo »ne
odgovornih elementov«.

Po drugi strani pa je 300 ita
lijanskih šovinistov z vzkliki 
»Dol z Veliko Britanijo« demon
striralo po goriških ulicah po
tem, ko so v hiši, kjer je sedež 
tako imenovanega odbora za 
osvoboditev Julijske Krajine, 
odkrili spominsko ploščo. De
monstranti so ob tej priliki pre
pevali fašistične pesmi. Besedilo 
na spominski plošči opozarja na 
aneksionistične demonstracije 
leta 1946, ko se je v teh krajih 
mudila zavezniška komisija. Po 
vesteh, ki so prispele v Trst, je 
policija hotela demonstrante 
razgnati. Končno pa je prišel 
ukaz, naj jih pusti pri miru. 
Pred tem je policija zaprla ne
kaj najbolj vnetih kričačev. 
Zbranim šovinističnim demon
strantom je govoril znani go- 
riški monarhist Pedroni. Med 
drugim je dejal, da so v Italiji 
»ogorčeni« zaradi prisrčnega 
sprejema predsednika FLRJ 
maršala Tita v Veliki Britaniji 
Njegovi poslušalci so vzklikali 
gesla, v katerih so zahtevali 
Trst, Istro in Dalmacijo.

bivalstvo res izraža željo, da bi 
v njihovih krajih zasvetila luč, 
pa sem mnenja, da je prav, da 
o tem obširneje razpravljamo 
ne samo v osebnih pomenkih 
ali na masovnih sestankih, pač 
pa tudi v okviru svobodne 
diskusije po našem časopisju.

KAJ IMAMO IN ČESA 
NIMAMO

Najbolj nazorno nam o stanju 
elektrifikacije govore številke 
same. Ce vzamemo za osnovo 
številke koncem leta 1945, to je 
takoj po osvoboditvi, smo imeli 
na področju okraja 21 trafo po
staj, 140 km daljnovoda, 235 km 
nizkonapetostnega omrežja, z 
električno energijo pa je bilo 
oskrbljenih 5130 konzumentov. 
Koncem leta 1952 pa je bilo na 
področju okraja v pogonu 42 
trafopostaj (povečanje za 100 
odst.), 182 km daljnovoda (pove
čanje za 30 odst.), 420 km nizko
napetostnega omrežja (poveča
nje za 78 odst.), z energijo pa je 
bilo oskrbljenih 9380 konzumen
tov (povečanje za 54 odst.). Iz 
tega je razvidno, da smo v za
četnih letih po osvoboditvi 
predvsem elektrificirali gosto 
naseljene kraje, saj se v odst. 
povišanja števila konzumentov 
izraža relativno majno poviša
nje, v odstotku povečane iz
gradnje nizkonapetostnega 
omrežja pa relativno veliko po
višanje.

Če bi pa hoteli elektrificirati 
vse področje okraja, pa bi mo
rali zgraditi še 30 trafo postaj, 
103 km daljnovoda, 383 km niz
konapetostnega omrežja in oskr
beti z lučjo še 4500 konzumen
tov. Pripomniti pa je treba, da 
gre za elektrifikacijo predvsem 
redko naseljenega področja, ki 
je bilo doslej iz objektivnih 
razlogov skoro da zapostavlje
no. Stroški celotne elektrifika
cije bi znašali okrog 272 milijo
nov dinarjev, če bi hoteli 
povsod izvesti napeljavo v tro- 
fazni izvedbi, saj lahko o do
končni elektrifikaciji podeželja 
govorimo le takrat če nudimo 
konzumentu tudi možnost upo
rabljati energijo v industrijske 
namene
KAKO BI ELEKTRIFICIRALI

Da je mnenje posameznikov, 
naj elektrifikacijo izvede druž

ba brez direktnega sodelovanja 
potrošnika nepravilno, je več 
kakor jasno. Tisti, ki pravijo, 
da tudi prej niso plačevali 
stroškov elektrifikacije, nimajo 
prav. Plačevali so jih, samo 
morda v drugi obliki. Spomni
mo se samo občinskih doklad, 
ki so bile povišane ravno za iz
vedbo elektrifikacijskih del po 
posameznih občinah. Logično je, 
da tudi »država« denarja za na
mene elektrifikacije ne tiska 
posebej, pač pa da ga vzame iz 
splošnih dohodkov, to je od 
davkov Tak denar je potrebno 
potem vrniti zopet v obliki dav
kov, to se pravi, vrniti ga je 
treba na vsak način. Gre samo 
za obliko tega vračanja. Dvoje 
možnosti je: ali da stroške vr
nejo vsi prebivalci enega pod
ročja v obliki davkov, ali pa da 
jih vrnejo interesenti sami In 
če smo se odločili, da bomo 
sprejeli drugo obliko ne samo, 
da nihče ne trpi kake krivice, 
dosegli smo še nekaj pozitivne
ga. Vsi interesenti bodo stre
meli za tem, da bodo stroške 
elektrifikacije čim bolj znižali 
(ker bodo potem najeli manjše 
posojilo) in pa vsi bodo s pro
stovoljnim delom (drogovi in 
postavljanje istih ter druge de
lovne storitve) čim več pripo
mogli k izvedbi elektrifikacije.

Na razpolago bo torej nekaj 
dolgoročnih kreditov, ki si jih 
bodo posamezniki lahko najeli 
za dobo desetih let pri njihovi 
kmetijski zadrugi. S temi kre
diti se bodo krili stroški elek
trifikacije, precej pa bodo po
magali prebivalci sami z daja
njem drogov in z drugimi deli.
KJE NAJ BI LTJČ NAJPREJ 

ZAGORELA
Vsak bi bil rad prvi. Povsod 

je potreba velika. Če so se že 
odločili za elektrifikacijo, bi 
najraje takoj, če pa danes ne, 
pa vsaj jutri Ta težnja >e vidna 
povsod. Jasno pa je. da so te 
želje neizvedljive, tako zaradi 
pomanjkanja materiala, kakor 
tudi vsled tega ker jih je teh
nično sploh nemogoče izvršiti 
naenkrat Vsled tega je potreb
no, da k rešitvi teh nroblemov 
pristopamo postopoma Na dve 
vrsti bi lahko področje

(Nadaljevanje na 2. drugi)
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Maša domovina 
v izgradnji

BOMBAŽ V ISTRI
Predstavnik organizacije za 

kmetijstvo in prehrano FAO pri 
OZN Frank Stuart Parson, stro
kovnjak iz Kanade, se je ne
davno mudil v Istri, kjer je pro
učil možnost pridelovanja bom
baža. Ugotovil je, da so za to 
dani vsi pogoji. V puljskem in 
rovinjskem okraju bodo lahko 
po njegovem mnenju pridelali 
na hektar blizu 600 kg bomba
ža. V teh dveh okrajih bodo za
čeli saditi bombaž že letos v 
aprilu.

IZVOZ TOVORNIH 
VAGONOV V TURČIJO

Vrednost letošnjega bruto- 
proizvoda tovarne »Djuro Dja- 
kovičc v Slavonskem Brodu bo 
znašala 5 milijard 400 milijonov 
ali 1 milijardo 100 milijonov di
narjev več kakor lani. Sklenje
ne so že pogodbe za dobavo 
vseh letošnjih izdelkov te to
varne. Zdaj se njen kolektiv 
pripravlja na izdelavo 230 mo
demih tovornih vagonov z no
silnostjo po 29 ton z lastno težo 
po 11 ton. Te vagone bo tovar
na od avgusta letos do aprila 
prihodnjega leta dobavila Tur
čiji.

PROIZVODNJA ŽVEPLENE 
KISLINE

V tovarni »Zorka« v Sabcuso 
v sredo zakurili v oddelku za 
proizvodnjo žveplene kisline 2 
izmed 4 piritnih peči V petnaj
stih do dvajsetih dneh se bodo 
peči posušile in segrele do 900 
stop. C. Tedaj bodo prvikrat na
metali vanje pirita. V aprilu in 
maju bosta začeli obratovati po 
vrsti še dve novi in dve obnov

ljeni piritni peči. Vseh šest bo 
dajalo na dan 120 ton žveplene 
kisline. Tovarna bo za 100 od
stotkov povečala svojo proiz
vodnjo.

BOROVO IZVAŽA SVOJE 
IZDELKE

Tudi naša velika tovarna 
obutve v Borovem je začela 
svoje izdelke izvažati. Navezala 
je že poslovne stike s trgovci 
iz več dežel. Med dmgim s 
švedskimi, turškimi, francoski
mi, grškimi, angleškimi, brazi- 
lijskimi in paragvajskimi. Te 
dni je poslala na Švedsko prvo 
pošiljko — 5000 parov sandal. 
Za Borovo je posebno važno 
turško tržišče.

VODNJAN — INDUSTRIJSKO
SREDIŠČE JUŽNE ISTRE

V južnem delu Istre je mesto 
Vodnjan, ld ima kakih 4000 
prebivalcev. Doslej je bilo ve
činoma kmetijsko središče, pre
cej njegovih prebivalcev pa de
la v tovarnah v Pulju. Za mesto 
je bil Vodnjan razglašen šele 
pred nedavnim. V njem bodo 
zgradili novo sušilnico tobaka. 
Ker je Vodnjan izrazit kraj za 
pridelovanje oliv in ker imajo 
v oljarnah mnogo odpadkov, ki 
jih samo delno izkoriščajo, bo
do v Vodnjanu zgradili tudi to
varno mila. Razen tega dobi 
Vodnjan še destilacijo za proiz
vodnjo kakovostnih izvoznih vin 
in veliko živinsko farmo.

Postani član
„Prešernove
družbe"

O brezposelnosti
v našem okraju

(Nadaljevanje iz prve strani)
okraja. Prvi del je oni, kjer bi 
se elektrifikacija dala izvesti 
samo s podaljšanjem že obsto
ječega omrežja (predvsem oko
lica Sevnice, Cerkelj in Kosta
njevice) ter oni, kjer bi morali 
začeti z novogradnjami, neod
visno od tega kar že imamo. 
Težko se je odločiti, kje bi za
čeli najprej. Prvo je mnenje, 
naj bi elektrificirali tam, kjer 
nekaj že imajo in bi napeljave 
samo podaljšali. Drugo mnenje 
je, naj bi elektrificirali pred
vsem tam, kjer bi s tem, ko bi 
v vaseh zasvetila električna luč, 
največ dosegli. Predvsem pa je 
treba poudariti še eno načelo, 
namreč, da je treba elektrifici
rati tam, kjer so ljudje sami po
kazali največ volje in so sami 
največ prispevali. Kakor sem že 
rekel, o tem se je težko odlo
čiti, vendar sem mnenja, da bi 
bilo morda prav za merilo vze
ti to načelo: Dajmo luč tja,
kjer bomo s tem dosegli naj
večji gospodarski efekt in pa 
upoštevajmo sodelovanje in pri
pravljenost ljudi samih.

O ČEM SE GOVORI IN SLlSl
Večina ljudi iz vasi, ki naj bi 

se elektrificirale, je brez dvoma 
za to, naj se krediti najamejo, 
saj je stvar itak jasna. Imamo 
pa nekaj ljudi, ki trdijo na
sprotno: država naj da! Tako je 
bilo tudi v Zabukovju. »Saj nas 
bodo še prosili, če bodo lahko 
napeljali luč!« Tako govorijo 
nekateri vaščani. No, potem bo
do na luč še lahko dolgo čakali. 
Pravično pa ne bi bilo, če ne bi 
poudarili, da je takih malo, mo
tijo pa vendarle splošno dejav
nost in pripravljenost ljudi.

»Kar napeljite, jaz pa ne 
bom!« Takih pa je precej. Imaš 
v vasi razen dveh vse za to, da 
se luč napelje. Dva pa pravita; 
»Ne,« pa se potihem smejita v 
pest in mislita: »Kar napeljite, 
le! Ko pa bo vse gotovo, bom 
pa prišel in kar pritaknil žico 
in zasvetilo se bo v moji hiši, 
ne da bi primaknil kakega 
jurja!« Taki pametnjakoviči 
mislijo, da se bo na tak način 
zasvetilo v njihovih hišah, v 
glavah njihovih sovaščanov se 
je pa zasvetilo že sedaj. Spo
znali so njihove namene ter so 
povsod sklenili: »Ako bodo taki 
vaščani hoteli pozneje priklju
čiti napeljavo, bodo to storili le 
po našem odobrcnju in plačali 
bodo več kakor bi danes nanje 
odpadlo od skupnih stroškov 
elektrifikacije!« To je tudi prav! 
DES, ki bo napeljave instaliral, 
pa je že pristal, da bo te izvr
ševal le po odobrenju okrajnega 
gospodarskega sveta, ta pa bo 
že poskrbel za to, da se bo ta
kim špekulantom že malo prej 
zasvetilo v njihovih možganih, 
kakor pa v njihovih hišah, saj 
je to edino pravično. Celo tak 
primer imamo, da kmet na Pi
javskem pravi, da luči ne po
trebuje, kupuje pa že mlin, da 
bo potem lahko mlel doma. Mi
slim, da je k temu vsako po
jasnilo odveč.

KAM BOSTE DALI ŠTIRI 
MILIJONE

Okrajni ljudski odbor je po 
družbenem planu določil štiri 
milijone za elektrifikacijo po
deželja. Ta vsota naj bi se 
zbrala na ta način, da bo naša 
industrija prostovoljno povišala

procent akumulacije, povišanje 
pa gre za dobro okrajnega od
bora, ki bo to vsoto investiral 
za elektrifikacijo podeželja. To 
pomeni, da bo te štiri milijone 
žrtvoval naš delavec. S tem pa 
še ni rečeno, da imamo ta de
nar v žepu. Vprašanje je, če bo
do gospodarski pogoji taki, da 
bo industrija to povečanje 
zmogla. Ta znesek je torej še 
vedno problematičen, upajmo 
pa, da ga bomo zmogli.

In kaj potem? Kdo naj bi jih 
dobil?

Od povsod slišimo najprej 
vprašanje: »Koliko nam boste 
dali od onih štirih milijonov?« 
Dajte jih nam! Mi brez take 
pomoči ne moremo napeljati 
elektrike! Mi pa je sploh no
čemo, če nam ničesar ne boste 
dali!« Izgleda, da bi bilo treba 
40 milijonov ali pa še več, če bi 
hoteli vsaj za prvo silo zadosti
ti vsem željam.

Mnenja sem, da je treba ta 
denar, v kolikor ga borno do
bili skupaj, v prvi vrsti dati v 
izrazito partizanske kraje. Prvič 
zato, ker so ti kraji itak večali 
manj gospodarsko zaostali ter bi 
jim luč pomenila pot k napred
ku, k naprednejšemu gospodar
stvu in to bolj kot pa v posa
meznih dolinskih krajih, če
prav tudi tam ne moreš odre
kati sodelovanje v OF. In dru
go stališče je pa po mojih mi
slih še važnejše, ker nam ti 
ljudje še vedno očitajo, da smo 
nanje pozabili. Spominjajo nas, 
kolikokrat so nas nasitili, varo
vali in podobno. »Takrat ste 
nam obljubljali mleko in med!« 
pravijo nekateri. Pa tudi drži, 
da smo na te kraje premalo mi
slili, pomagajmo jim sedaj. In 
ne pozabimo: če bomo ta denar 
dobili, potem ga bo da! delavec 
iz svojega žepa, zato je tudi 
upravičen, da pove, kje se naj 
ta denar uporabi,

ŠE NEKAJ ZANIMIVOSTI
Elektrifikacija pomeni velik 

korak naprej. Ne smemo misli
ti samo na luč, mislimo na raz
voj kmetijstva. Z modernejšim 
načinom dela, z mehanizacijo, 
bomo naše kmetijstvo dvignili 
na višjo stopnjo. S tem bomo 
povečali proizvodnjo, kar pa je 
glavni cilj naših naporov v 
kmetijstvu. Torej je vprašanje 
elektrifikacije naš izredno va
žen gospodarski problem, kate
rega bo treba v najkrajšem ča
su rešiti.

Treba je vsled tega k delu ta
koj pristopiti. Predvsem pa se 
moramo paziti, da se elektrifi- 
kacijska prizadevanja ne bi 
razvila pri tem, ko bodo posa
mezni interesenti najemali kre
dite. Izgleda, da bi gospodarsko 
najmočnejši interesenti v neka
terih krajih dali raje najmanj, 
kljub temu, da bi le oni imeli 
od elektrike največ gospodarske 
koristi, saj bo imel revež le luč. 
Tako je n. pr. na Blanci, kjer 
so (naj ne zamerijo odkritosrč
nosti) že dvakrat po osvoboditvi 
dobili kredit zastonj, pa so ga 
vedno pustili propasti zato, ker 
so nekateri hoteli, naj jim »dr
žava« napelje še hišno instala
cijo in pritrdi žarnico na stropu.

Kdaj bo zasvetila luč v sle
herni gorski vasi je odvisno 
predvsem od nas samih, od na
še volje od naše pripravljenosti 
in od skupnega dela. L. J.

S tem, ko so delovni kolekti
vi v smislu zakona o delavskih 
svetih prevzeli upravo nad pod
jetji, pričeli izdelovati tarifne 
pravilnike, se je tu in tam pri
čel javljati določen višek delov
ne sile. Ta je vsekakor rezultat 
večje ekonomičnosti v podjet
jih, rezultat dejstva, da kolek
tivi vse bolj odkrivajo svoje re
zerve, izboljšujejo organizacijo 
dela, tako da z manjšim števi
lom delovne sile dosegajo iste 
odnosno večje rezultate. Na 
drugi strani so ključni objekti, 
ti so bili zadnja leta z delovno 
silo skoraj nenasitni v zaključ
ni fazi. Tudi v državni upravi 
se je zadnje leto spriče njene 
decentralizacije reduciralo nekaj 
tisoč ljudi. Tako je Posredoval
nica za delo pred tednom dni 
zabeležila v okraju doslej naj
večje število nezaposlenih in si
cer 366 ljudi.

Pogosto se pri zniževanju sta- 
Ieža delovne sile opažajo razne 
napake. Imamo primere, da se 
odpustijo iz službe ljudje, ki bi 
se po zakonitih predpisih ne 
smeli. Nekatera podjetja znižu
jejo število delavcev, ostalim pa 
podaljšujejo delovni čas, da si 
z nadurnim delom (na račun 
nezaposlenih) povečavajo zaslu
žek. Zaposlenih imamo tudi več 
upokojencev in delavcev s pra
vicami do pokojnine, ki neradi 
odstopijo službeno mesto dru
gim. 2e iz tega vidimo, da je 
pri nas nezaposlenost samo re
lativna.

Če pomislimo, da je Posredo
valnica za delo pri OLO do se
daj izplačala 57 brezposelnim 
okrog 400.000 dinarjev oskrbni
ne, je popolnoma upravičena 
zahteva okrajne inšpekcije dela, 
da morajo vsa podjetja za nad
urno delo predhodno javiti njej 
v odobritev.

Prav tako je nepravilen po
stopek nekaterih podjetij, ki

300 ljudi do sedaj n- zaposlenih, napake pri 
odpuščanju <i s uibe, 57 brezposeln h preje- 

osLrfan no 400.000 din, problem neza
poslenih se hiirejc rešuje

Zanimivi dogodki
doma in n« seehi

ista

jemljejo za delo ljudi mimo Po
sredovalnice. Nekateri gredo še 
dalje (Obrtna zbornica), odpu
ščajo uslužbenca z motivacijo, 
da ga ne potrebujejo, v resnici 
so pa vzeli na delo drugo osebo.

Te dni se je pričelo vpraša
nje nezaposlenih hitreje reševa
ti. Mnogi delavci so dobili za
poslitev pri gradbenih podjetjih 
(Pionir, Cegrad). Računa se, da 
bodo tekom meseca dobili za

poslitev vsi oni, ki so za fizično 
delo sposobni. Zanje sprašujejo 
podjetja v Mariboru, Trbovljah 
in gradbena podjetja v okraju. 
Najtežje vprašanje je zaposlitev 
ženske delovne sile, ker imamo 
v okraju le nekaj podjetij, iti jo 
lahko zaposlijo. Imamo pa tudi 
podjetja, katera pri odpustitvah 
vidijo samo žensko delovno si
lo, ki prav lahko nadomešča 
moške.

Šolstvo in naloge
Krajevnih šolskih odborov

Zadnje zasedanje Okrajnega j opremo učilnic 1,000.000 dinar- 
Ijudskega odbora, na katerem ) jev. 
je bil sprejet okrajni proračun 
in družbeni plan, je ponoven 
dokaz pravilnosti sprovajanja 
naše gospodarske politike, ki je 
plod našega socialističnega raz
voja.

Postavke, ki so na razpolago 
prosveti, predvsem za investici
je naših šol v okraju, niso veli
ke in ne zadoščajo potrebi. Ven
dar, ob pravilnem izkoriščanju 
in skrajnem varčevanju istih, 
bo lahko dosežen lep uspeh. Ta
ko je dodeljeno za novograd
njo sledečih šol: Šentjanž, Le
dina, Senuše, Sevnica 7,800.000 
dinarjev; za dograditev šol Ko
stanjevica, Trižišče, Kal, Piše- 
ce, Podbočje in Pečice 1,550.000 
din; za popravilo 23 šolam, di
jaškim domovom in otroškim 
vrtcem 2,500.000 dinarjev, a za

Podbočje
Odgovor na članek - „Ali je 
io zakoniti postopek občin
skega LO"?

UU,;c lOCiiUblc "iv* ------------------ vpuutvt vij vy v- v

v vzgojno opozorilo 1 prvi vrsti socialni moment v

Pod gornjim naslovom je bil 
priobčen v »Našem delu« z dne 
21. febr. 1953 članek, ki se je 
nanašal na naše razmere in »ki 
naj bi bil 
vsem vodilnim uslužbencem in 
občinskim LO, ki delajo v na
sprotju z zakonskimi predpisi 
in uveljavljajo svoja lastna 
mnenja •— s tem pa krše zako
nite predpise, ki jih je izdala 
naša ljudska oblast«. S temi 
besedami se zaključuje ome
njeni članek in to »vzgojno 
opozorilo,« mi daje moralno 
pravico ustreči zahtevam na
šega občinskega LO, da vse to 
osvetli še z druge strani.

V času združevanja KLO smo 
imeli na naši občini zaposle
nega tov. Jožeta Šketa, ki je 
vršil tajniške posle, in tov. Žu- 
gič Cveto, ki je vršila blagaj
niške. Po izjavah takratnih od
bornikov sta svoje posle v redu 
opravljala. Ob združitvi KLO 
pa sta dobila oba odpoved s 
strani OILO, brez sklepa ob
činskega LO, in je na njuno 
mesto postavljen tov. Jordan 
Janko kot tajnik in tov. Sintič 
Angela kot blagajnik. V koli
kor vemo, tukajšnji občani in 
takratni občinski LO je poka
zal enotno voljo, da tov. Šketa, 
kot starejši človek z dolgoletno 
prakso v občinskem poslova
nju, ki je družinski oče, ostane 
še nadalje v službi.

Po kakšni »zakonitosti« je 
moral službo pustiti? Saj pravi 
člen 116 zakona o Občinskih 
ljudskih odborih, na katerega 
se člankar dobesedno sklicuje: 
»uslužbence občinskega ljudske
ga odbora imenuje in razrešuje 
občinski ljudski odbor. Tajnika 
in blagajnika ter druge uprav
ne in strokovne uslužbence ime
nuje in razreši občinski ljud
ski odbor v sporazumu s pred
sednikom okrajnega ljudskega 
odbora.«

Celotni občinski ljudski od
bor je soglasno sklenil, da na 
njeno mesto, t j. občinskega 
blagajnika, namesti tov. Šketa, 
ki vrši še sedaj to delo, zaradi 
odsotnosti imenovane Sintič 
Angele. Sklep se utemeljuje iz 
strokovnih in socialnih razlo
gov, da se mu popravi storjena 
krivica.

Z ozirom na čl. 116 je pove
ril odbor mene, da izposlujem 
odobritev predsednika OLO. Ko 
sem mu naštel navedena dej
stva, sem bil prepričan, da je 
bil dosežen sporazum, na kar 
smo ji šele izdali odločbo, pri 
katefi _ .ie bila res napravljena 
administrativna napaka v ne
pravilno vnesenem datumu 15. 
namesto 1 Odpovedni rok pa 
je bil 1 mesec, kakor predvi
deva zakon.

Ali je res »vse eraie vredno« 
kakor pravi člankar, ko se je

občinski odbor postavil na sta
lišče, da se pred dobrim pol 
letom na tak način storjena 
krivica popravi. Upoštevajoč v

soglasju z R. Mikličevim član
kom (Ljudska uprava 12/51):
»Da podobni primeri razkrivajo 
neodgovoren odnos do človeka- 
uslužbenca in predstavljajo 
kršitev najosnovnejših načel 
naše socialistične demokracije.«

V našem primeru gre za ad
ministrativno napako. K zgoraj 
navedeni krivici pa velja izva
janje tov. Mikliča, ki pravi:
»... ne gre za neznanje, temveč 
za zavestno izigravanje odpo
vednega postopka in celo za 
tako zlorabo odpovedi, ki po
vzroča lahko tudi slabšanje 
političnega položaja ...«

Ali je dopustno, da bi zaradi 
slabe administracije na eni 
strani in birokracije na drugi 
strani zavirali izpolnitev ljud
ske volje po svojih zakonitih 
zastopnikih?

Za občinski LO 
Kerin France

Poiasnilo k 
gornjemu članku

Že v prvotno objavljenemu 
članku in v zvezi s priobčitvijo 
sedanjega, navajamo za osvetli
tev in pravilno tolmačenje na
slednje:

Pisec članka se sklicuje, da 
sta ob združitvi krajevnih ljud
skih odborov bila zaposlena 
pri bivšem KLO Podbočje dva 
uslužbenca, ki jima je bila od
povedana služba v času koma
sacije od strani Okrajnega 
ljudskega odbora Krško, brez 
vednosti bivšega krajevnega 
ljudskega odbora, osnosno za
časnega občinskega ljudskega 
odbora Podbočje.

Ob priliki združitve bivših 
KLO v začasne občinske ljud
ske odbore je postalo pereče 
vprašanje razporeditve občin
skega kadra. Pri OLO je bila 
v to svrho imenovana kadrov
ska komisija, čigar naloga je 
obstojala v pravilni razvrstitvi 
uslužbencev, posebno z ozirom, 
na dejstvo, da je bilo na raz
polago nekaj sposobnih usluž
bencev OLO, ki so imeli po
trebne kvalifikacije za pre
vzem tajniških oziroma blagaj
niških poslov pri začasnih ob
činskih ljudskih odborih. Vpra
šanje razporeditve uslužbencev 
za začasni občinski ljudski od
bor Podbočje je obravnavala 
kadrovska komisija sporazum
no s tamkajšnjimi odborniki, 
kar je tudi razvidno iz zapis
nika ene izmed prvih občinskih 
sej. Nerazumljivo nam je pa 
to. da avtor novega članka ne 
ve, da je zakon o Občinskih1 boditvi.

Pri tem pa si ne smemo do
mišljati, da je vsa materialna 
skrb naših šol odvisna zgolj od 
okrajnega proračuna in oblast
nih forumov. Ne. Odvisna je 
prav tako od prosvetnih delav
cev samih, od njihove iznajd- 

: ljivosti. Kulturni in estetski vi
dez šole privlači ne samo otro
ke, temveč tudi odrasle. Lepo 
urejeno šolsko poslopje, čisti 
razredi, hodniki, ograjeno in či
sto šolsko dvorišče, vzorno ure
jen šolski vrt itd., vse to 
ustvarja zanimanje pri ljudeh 
za šolo in prosveto. Razumljivo 
je, da tam, kjer skuša vodilni 
prosvetni kader približati vzgoj
na vprašanja svojemu šolskemu 
okolišu, da tam tudi lahko ljudi 
zainteresira za materialno po
moč.

Če pa pogledamo naš pro
svetni kader, lahko ugotovimo, 
da 40 odst. od skupnega števila 
šol v okrajnem merilu vodi 
mlad, brez večjih pedagoških in 
gospodarskih izkušenj, prosvet
ni kader, ki mu prav ta vpraša
nja delajo velike preglavice. V 
takih primerih bi morale naše 
občine, kakor tudi množične or
ganizacije, posvečati šoli več 
pažnje. Prav ti gospodarski 
problemi so dali skupščini 
vzpodbudo, da je sprejela sklep 
o postavitvi krajevnih šolskih 
odborov. Naloga teh odborov bi 
bila: skrb za pravilno in smo
trno izkoriščanje proračunskih 
sredstev ter eventualnih inve
sticijskih kreditov; skrb za pra
vilno oddajo del obrtnikom na 
osnovi najboljše ponudbe, kon
trola nad delom in komisijski 
prevzem izvršenih del. Takšen 
način gospodarjenja naših šol 
ni nov, vendar nujen, če hoče
mo odpraviti razne nepravilno
sti.

Za nadaljnje gospodarjenje 
naših šol je tudi nujno po
trebno, da ima vsaka šola per
spektivni plan večjih popravil 
zgradbe, kakor tudi inventarja. 
Le na podlagi takšnega plana bo 
mogoče v prihodnjem proračun
skem letu sestaviti okrajni pro
račun investicij ter tako zago
varjati konkretne potrebe naše
ga šolstva.

pri vzpostavljanju krajevnih 
šolskih odborov ne smemo po
zabljati na občinske svete za 
prosveto in kulturo. Njih nalo
ga je skrb za kulturnoprosvetni 
dvig naših ljudi, borba proti za
ostalim navlakam preteklosti 
itd. Področje dela občinskih sve
tov je obsežnejše in zahteva 
vztrajnosti pri politično vzgoj
nem in kultumoprosvetnem de
lu.

SAIGON — Silen požar je 
uničil velik del severovzhodne
ga predmestja Saigona. Pri tem 
je zgorelo več kot 2000 oseb, 
okrog 20.000 pa jih je ostalo 
brez strehe. Z velikimi napori 
so požar pogasili.

TRST — Industrijska pod
jetja v Trstu še vedno odpušča
jo delavce. V ladjedelnici »Na
vale Giuliano« so odpustili 25 
delavcev. Pričakujejo, da jih 
bodo odpustili še 50. Tržaški 
»Arsenal« je prav tako zmanj
šal število delavcev.

BIRMINGHAM — Delavci to
varne »Austin« stavkajo že šest 
tednov. Vkljub pozivu uprave 
tovarne se nočejo vrniti na delo, 
čeprav so jim zagrozili z odpu
stom. Stavka je izbruhnila, ker 
je uprava tovarne odpustila ne
kega sindikalnega poverjenika 
skupno s skupino 770 delavcev.

VVILHEI.MSHAFFN — Na 
ozemlju za demontiranje streli
va v Wilhelmshafnu je izbruh
nil požar, ki je povzročil vrsto 
močnih eksplozij. Vsa bližnja 
poslooja so poškodovana.

NEW YORK — Izraelska de- 
legatinja gospa Golda Majerson 
je sporočila, da bo njena dele
gacija v Generalni skupščini 
pozvala države sovjetskega blo
ka, da vsem Zidom, v kolikor to 
sami želijo, omogočijo izselitev 
v Izrael.

BONN — Britanske oblasti 
bodo zahodnonemškim sodi
ščem izročile dokazno gradivo 
z zasliševanja sedmih nacistič
nih voditeljev iz skupine Wer- 
ner-Neumann, ti so kovali za
roto proti Zahodni Nemčiji.

BERLIN — Vzhodnonemška 
tajna policija je zaprla celotno 
vodstvo znane tovarne leč in 
optičnih instrumentov »ZeiB«, ki 
se nahaja v sovjetski coni Nem
čije. To vest je objavil list 
»Abend«, ki izhaja v Zahodnem 
Berlinu.

PRIŠTINA — V našo državo 
je pribežalo 15 albanskih držav
ljanov. Med njimi je tudi Mu- 
stafa Hodža z dvema sinoma. 
Izjavili so, da so pribežali zara
di terorja v Albaniji.

REKA — Prva skupina 100 
članov kmečkih delovnih zadrug 
iz Vojvodine je obiskala Reko 
in Onatijo. Predviden je še pri
hod 3000 zadružnikov iz okolice 
Novega Sada, Sombora, Zrenja- 
nina in nekaterih drugih kra
jev.

LJUBLJANA — Sindikati že
lezniških delavcev Slovenije za
htevajo, da se tudi v njihove 
delovne enote uvede delavsko 
samoupravljanje. Po besedah 
nredsednika sindikata železni
čarjev bi se načelo delavskega 
samoupravljanja lahko uporabi
lo vsaj v železniških'delavnicah 
in sekcijah za vzdrževanje pro
ge. Sindikalne podružnice že
lezničarjev Slovenile so grajale 
tudi sistem prevedb železniških 
upokojencev, ki je po njihovem 
mnenju v primeri z drugimi 
panogami počasen in nepravi
len. Tako so na primer bivše 
železniške uradnike prve stop
nje prevedli v 15. plačilni raz
red in jih na ta način izenačili 
s pomožnimi delavci. Verjetno 
bodo to vprašanje postavili na 
Kongresu sindikata železniških 
delavcev, ki bo 7. in 8. maja 1953 
v Ljubljani.

ljudskih odborih bil objavljen 
šele v 19. štev. Ur. 1. LRS z 
dne 9. 7. 1952 in se na 116 čl. 
zakona o Občinskih ljudskih 
odborih ne more sklicevati za 
odpovedi, ki so bile podane 
meseca aprila istega leta.

Če hočemo v pravi luči po
kazati odpoved službe doseda
njemu blagajniku Obč. LO 
Podbočje, se ne moremo zadr- j 
žati samo na zakonitosti ali ne- ! 
zakonitosti odločbe, ker le pre- j 
vladuje mnenje, da dotični, 
uslužbenec ni bil zaželjen go-j 
tovim članom Občinskega ljud
skega odbora ter bi tisti, ki bi 
moral njeno začasno službeno 
mesto zapustiti, bil brez dvo
ma manj socialno ogrožen, kot 
bi to bilo v obratnem primeru. 
Tudi bi bilo primerneje, da bi 
občinski ljudski odbor za tako 
odgovorna službena mesta sku
šal poiskati ljudi z boljšo stro- , 
kovno izobrazbo, predvsem pa I 
gledati, da bi taka mesta dobili 
ljudje, ki so bolj upravičeni do j 
službe, kar so dokazali s svo
jim požrtvovalnim delom za j 
časa vojne kakor 1udi po osvo- i

tlclifr®
‘ KrSke

Kolektiv Elektro-podjetja Kr
ško je izvolil 17-članski delav
ski svet in ustanovil svojo sin
dikalno podružnico. Omenjeno 
podjetje je obstojalo že prej 
pod imenom DES, uprava pa je 
bila v Ljubljani.

Elektro-podjetje obsega šest 
rajonov in to: Krmelj, Sevnico, 
Videm, Brežice, Bistrico ob Sot
li in Planino pri Sevnici. Na 
svojem območju ima 230 km 
daljnovodov, 596 km napetost
nega omrežja in 55 transforma
torskih postaj.

V preteklem letu so elektrifi
cirali partizanske vasi na Ko
zjanskem od Kozjega do Planine 
in Dobja, skupno 47 vasi. V ce
loti pa so v lanskem letu nape
ljali približno 96 km napetost-' 
nega omrežja.

Poleg navedenega so si zgra
dili nove pisarne, v katere so se 
pred nedavnim vselili. Uredili 
so si tudi sindikalno dvorano z 
vso opremo in knjižnico.

Novoizvoljeni delavski svet je 
na občnem zboru sklenil, da 
bodo v bodoče še agilnejši, elek
trificirali bodo še več kot do
slej, predvsem pa partizanske 
vasi.

ZAHVALA
Prav prisrčno se zahvaljujem 

dijakom in pionirjem nižje gim
nazije v Dobovi, kot sošolcem 
mojih otrok, za denarno podpo
ro 5186 dinarjev, katero ste mi 
podarili ob priliki smrti moje 
žene in matere. Zahvalo izre
kam tudi učiteljstvu šole.

Ivan Jakoiič, Sela 23



KMETIJSKI 
RAZGLEDI

Ka| iMušte icmlll
na Krškem peti?

»Ce ni vsaki drugi dan dežja, 
nam na krškem polju slabo ra
ste.« Tako pravijo naši kmetje 
s krškega polja. Res je, da vo
da dokaj hitro pronica in da se 
je le malo ali nič ne vrne, če 
nastaja zato potreba. Peskovi- 
ta zemlja namreč vodo hitro 
vpija in prepušča naprej v glo
bino.

Ta pregovor tudi drži, saj 
vemo, da se obdelovalna zem
lja na krškem polju sestoji iz 
tanke hmnozne plasti na aluvi- 
jalnem peščenem nanosu. To
da, ali smemo sploh imenovati 
to humozni sloj? V tej zemlji, 
ki obsega okrog 8000 ha obde
lovalne zemlje je le malo hu
musa ali sprstenine. Humus ali 
sprstenina je nosi tel j rodovit
nosti zemlje, zato iščimo slabo 
rodnost na krškem polju prav 
v pomanjkanju humusa v zem
lji. Na tem peščenem nanosu, 
ki ga je Sava skozi tisoč let 
odlagala, ni bilo časa, da bi se 
tvoril humus, oziroma se ga je 
premalo napravilo ter še ta se 
je z ozirom na propustnost 
zemlje kaj hitro izpiral. Tudi 
kmetje niso toliko gnojili, da 
bi zemljo s tem bistveno izpre- 
menill.

Zakaj je humus ravno tisti, 
ki daje rodovitnost v zemlji? 
Zato, ker dajejo zemlji gnojila 
in življenje. V humusu je nam
reč ogromno živih bitij, bakte
rij, ki se hranijo s humusem in 
pripravljajo rastlinsko hrano. 
Tudi apno, ki ga je v zemlji in 
katerega dodajamo pa še pove
ča s svojim razkrajanjem in 
toploto delo bakterij.

Kako dodajamo humus zem
lji? To kar delamo že stoletja: 
s hlevskim gnojem, kompo
stom, straniščnikom in gnojni
co. Vse to razkrajajo talne bak
terije ob primerni toploti in 
zadostnem dostopu zraka. Tako 
se tvori blagi humus v kate-.

rem se kopičijo rastlinske hra
nilne snovi. Tu je seveda po
trebno še apno, da razkisa raz
ne kisline, ki se tvorijo v zem
lji ob pomanjkanju zraka. Hu
musne kisline namreč škodu
jejo ' koreninicam rastlin in iz
pirajo hranilne snovi. Če pa 
se spojijo z apnom, nastajajo 
nekisli humusni delci, kar ime
nujemo blagi humus.

Sprstenina pridržuje vodo in 
hranilne snovi v zemlji ter jih 
tako počasi in stalno oddaja 
talnim bakterijam in korenini
cam rastlin.

Vidimo torej, da je osnovni 
problem na krškem polju do
dati zemlji čimveč humusa, da 
bi tako popravili moč zemlje in 
regulirali njeno vlažnost. Ne
redko grešimo še s tem, da do
dajamo siromašni zemlji umet
nih gnojil. Na takšne zemlje ne 
spadajo umetna gnojila, ker ni 
dovolj bakterij, ki bi ga raz
krajale in pripravile v obliko, 
ki bi bili rastlini pristopne.

Humus dodajamo torej s 
hlevskim gnojem in zelenim 
gnojenjem. V ta namen sejemo 
rdečo deteljo, grašico, lupino, 
oljno repico itd., katere rastline 
nato podorjemo. Ker nam pri
manjkuje hlevskega gnoja, že 
zaradi slabe krmne baze, po
manjkanja stelje (predvsem ne
kvalitetne stelje — odpadki iz 
tovarne Celuloze), bomo torej 
nujno morali pristopiti humifi- 
lcaciji ornice na krškem polju. 
Dobro humificirana zemlja bo 
torej imela večjo moč vpijanja 
vlage, toplote in delovanja mi
kroorganizmov. Prav bi bilo. 
da kmetje pričnejo s sejanjem 
takih rastlin in zaoravanjem. 
Če bomo skozi leta takšnega 
doslednega dodajanja humusa 
zemlji na krškem polju uspeli, 
bo tudi zemlja bolj .rodna in 
vlažna. C.

Grabljenje stolic ¥ čezdeilti
Večina naših malih kmečkih 

gospodarstev grabi listje in ste
ljo v naših gozdovih že mnogo 
stoletij. Ves uspeh dobrega do
nosa teh kmetij sloni v glav
nem izključno na gozdni stelji. 
S steljo nastiijamo živini v hle
vu in tako proizvajamo gnoj, s 
katerim gnojimo travnike ter 
tako povečujemo količine pri
delka. Če podrobnejše pogle.da- 
mo, kaj je to listje, ki ga tako 
brez brige jemljemu gozdu, vi
dimo, da je to proizvod, k: ga 
je ustvarilo sonce. Pod vplivom 
sončnih žarkov se namreč vsa
ko leto gradijo same od sebe po 
naravnih zakonih v svežem list
ju drevesa snovi iz plinaste og
ljikove kisline v zraku in vode, 
ki jo rastlina ali drevo vsrkava 
iz zemlje. Znanstveniki pravijo 
takemu dogajanju v naravi asi
milacija. Tej večni graditvi sno
vi iz plina in vode se ima za
hvaliti za življenje človek kakor 
tudi vse živalstvo.

Tako rastline in listje drevja 
v jeseni pade na zemljo ter 
ustvarja na zemlji živi del ze
meljske površine, tkzv. humus. I 
Ta humus omogoča drevesu in 
rastlini, da ponovno vsrkava v 
sebe snovi potrebne za. izgradi
tev semenja ali sadežev, k. jih 
mi rabimo za preživljanje.^ Ce 
v zemlji ni humusa, ne deluje 
nobeno gnojivo niti umetno ni
ti živalsko. Navadno misli
mo, da je pri gnojenju s hlev
skim gnojem najvažnejši del 
gnoja blato, kar pa ni res. Naj
važnejši del gnoja je ona ste
lja, ki smo jo pripeljali iz gozda 
in potem iz hleva na njivo, kjer 
smo povečali humus. Namesto 
blata lahko uporabimo umetni 
gnoj, namesto stelje pa ne mo
remo uporabljati umetnega gno
ja, ker nam ta ne daje humu
sa, brez katerega ni večjega 
donosa.

To ve dobro vsak kmetovalec, 
vendar se tega ne zaveda, ker 
listje grabi in z njim nastilja 
že stoletja in stoletja. Vidimo, 
da se listje grabi veliko bolj iz 
navade kakor pa iz premišlje
nosti

Ker je navada železna straj- 
ca, zato tudi misli kmet, da 
brez listja ne more biti gnoje
nja njiv. Vsak kmet tudi dobro 
ve, da grabljenje listja jemlje 
gozdu gnoj, vendar malokateri 
razmišlja kako bi lahko gnojil 
brez listja iz gozda.

Če pogledamo naše gozdičke, 
predvsem na lahko pristopnih 
krajih, vidimo žalostno sliko 
kratkih in grbavih dreves, ki 
nam lahko dajo kvečjemu drva 
za peč nikakor pa ne stavbenega 
lesa in hlodov za žago. Če bi 
pa strokovnjaško pogledali v 
letni prirastek teh gozdov, bi 
videli, da letno ne dosega niti
ene trejijge onega kar bi iahlto .vremena in razvoja čebel

imeli. Tako nam letno gredo v 
izgubo težki tisočaki, ki bi pred
stavljali lahko dohodek večji 
kot je vrednost vsega pridelka, 
ki ga danes pridelamo na naših 
njivah, ne glede na to, da nam 
gozd daje prirastek, a da ae za 
to ni treba mučiti od zore do 
mraka pri oranju, okopavanju 
itd.

Zemljo gnojimo s hlevskim 
gnojem, ki smo ga pa v resnici 
dobili in nasilno odvzeli gozdu. 
Nobeden kmetovalec se ne za
veda, da sl s tem reže vejo, na 
kateri sedi, ker si s tem uniču
je plodnost polovice svoje povr
šine. Vprašamo se, ali niso 
umestni danes vsi ti ukrepi za 
zaščito gozdov, ki jih danes iz
vaja naša oblast in ki v prvi fa
zi predstavljajo omejitev sečenj 
do največje mogoče mere ter 
nadomestiti les z drugim; mate
riali: cementom, opeko, premo
gom, elektriko itd.

Da se da povečati plodnost in 
rodnost naših njiv brez stelje iz 
gozda, nam dokazuje poljedel
stvo v drugih državah, kjer so 
že davno nehali s tem uničeva
njem gozdov. Kako je mogoče 
to narediti nam bodo pa pove
dali naši kmetijski strokovnja
ki, od katerih se mera pač naš 
kmetovalec bolj obračati ne pa 
po onem starem: »Kaj bo mene 
kdo učil, jaz delam to že 50 iet 
in vem kako je treba gospoda
riti na kmetiji, samo davke naj 
nam znižajo, pa bo šlo.«

Za naarcdcM 
čebelerefe

V pravkar odhajajoči zimi je 
čebelarstvo trpelo veliko škodo. 
Slaba letina v lanskem letu je 
povzročila tudi čebelarjem ve
like skrbi in marsikak čebelar 
je izgubil nad polovico čebelnih 
družin vsled pomanjkanja hra
ne ali pa griže. Mnogo čebelar
jev, predvsem mlajših, si ni 
znalo pomagati, pa tudi starej
ši niso uspeli, da bi rešili čebe
le pred poginom. Tako nastaja 
velika škoda v gospodarstvu, 
saj nam je znano veliko delo, 
ki ga opravljajo čebele, to je da. 
vrše opraševanje rastlin.

Prav zaradi nezgod v čebelore- 
ji in željni znanja so člani če
belarskega društva »Krško po
lje« sklenili ustanoviti plerne- 
nilno postajo za vzrejo matic v 
Krakovem. Tu bodo čebelarji 
lahko dobivali kvalitetne mati
ce, da bi tako dvignili čebelore- 
jo.’ Tudi bo višek vzrejenih ma
tic lahko šel v izvoz, saj vemo, 
da je v inozemstvu veliko po
vpraševanje po kranjski sivki.

V svrho ugotavljanja svete- 
nja, medenja, donosa medu,

ustanovljene 3 opazovalne po
staje in sicer v Leskovcu, Ko
stanjevici in Krški vasi.

Tudi mladini bo dana mož
nost, da se uči čebelarstva 
praktično in teoretično. Tako se 
bodo zaenkrat na šoli v Le
skovcu in Bušeči vasi v pionir
skih krožkih »mladih čebelar
jev« spoznali pionirji s čebe- 
lorejo.

Vse območje, kjer deluje če
belarsko društvo »Krško polje«, 
je v živahnem delu. V Kosta
njevici bodo posadili nad 300 
medonosnih rastlin, zapuščene 
gramozne jame bodo pogozde
ne z akacijo itd. Tudi bo dne 
29. marca 1953 dopoldne na Ra
ki že prvo strokovno predava
nje, kamor vabijo čebelarji tu
di vse ostale prijatelje čebelar
stva.

Če bo delo šlo tako nesebično 
naprej, lahko računamo na za
nesljive uspehe C.

"Novice in dopisi iz našifi krajev
Brežice

Zanimivosti Brežic, ki bodo 
objavljene ob letošnjih prosla
vah, so v znatni meri na ogled 
prebivalstvu že sedaj v našem 
Posavskem muzeju. Muzejski 
prostori so v brežiškem gradu 
in so odprti za vsakogar ob ne
deljah od 9. do 12. ure. Večjim 
skupinam, zlasti šolam, tečajem 
in izletnikom pa dovoljuje 
uprava muzeja vstop tudi ob 
času, ki je obiskovalcem najbolj 
primeren, samo da pravočasno 
prijavijo svoj prihod. Tudi stro
kovno vodstvo bodo imele take 
skupine po vseh dvoranah mu
zeja. Preteklo leto je imel Po
savski muzej preko 5000 ob
iskovalcev. To je zelo lepo šte-

Sa'cnle In rez trto
Sedaj se je zemlja že toliko 

ogrela, ga je nastopil najpri
mernejši čas za sajenje vinske 
trte na novo zrigolanih vino
gradniških površinah. Zemlja, 
ki je bila zrigolana v jeseni ali 
pa pozimi je zaradi delovanja 
mraza lepo razpadla. Takozem 
ljo prav lahko splaniramo in 
pripravimo za sajenje.

Z ozirom na nagib se odloči
mo za smer vrst in v položnih 
legah naj bodo usmerjene v 
prečni smeri hriba, v strmejših 
pa trase ali pa vrste v smeri 
strmine. Zemlja se vedno z 
višjih položajev zaradi obdela
ve in izpiranja odnaša v nižje. 
To opažamo' v vseh naših vino
gradih in zato nastajajo na 
spodnjem delu nasipi, zgoraj pa 
useki. Zato tiste trte, ki so na 
gornjem koncu vinograda, zgub
ljajo zemljo, spodnje se pa za
sipavajo in zaradi tega pogosto 
odmirajo zato, ker žlahtni del 
v zemlji napravi korenine v na
sipani zemlji, posledica tega je 
odmiranje korenin na podlagi. 
Korenine, ki so se razvile iz 
žlahtnega dela, pa uniči trtna 
uš v nekaj letih. To preprečimo 
na ta način, da odvažamo, zem
ljo iz spodnjega na gornji kraj 
vinograda, kar pa je težavno in 
v mnogih krajih nemogoče. Za
to sadimo v vinogradih trte ta
ko, da je cepljeni del najmanj 
10 do 15 cm nad površino zem
lje.

To pa še pogosteje nastopa

¥ no¥cm nasadi
pri vrstah, ki jih napravimo v 
položnih legah, kjer so vrste in 
strojna obdelava v prečni sme
ri hriba in se napravijo ravno 
v vrstah nasipi, ki so v celem 
vinogradu, in nepravilno saje
nje ima lahko posledice na vsej 
površini.

Povsod v novih nasadih vzga
jamo trto ob žični podpori, ki 
je razmeroma draga. Če pa jo 
vzporejamo s stroški kolja, z 
vsakoletnim delom in časom 
trajanja, je vse eno poceni.

V ta namen vzgojimo trti naj
prej deblo, do višine prve žice 
— 60 ali 70 cm. Zato režemo 
cepljenko prvo leto na dve oče
si. Ko prične odganjati odstra
nimo slabšo mladico, da se 
boljša močneje razvije. Če je 
dovolj razvita, jo že v drugem 
letu odrežemo v višini prve ži
ce, pustimo gornja 2 do 3 očesa 
za razvoj krakov v naslednjem 
letu, ko napravimo krake na 
obe strani ob žici, če je trta do
volj močna. Na krakih, ki ima
jo obliko »šparona«, odstranimo 
vsako drugo oko, da dobimo 
kasneje primemo razdaljo med 
posameznimi rezniki. Lahko, pa 
■puščamo šparone pri sortah, ki 
rede boljše na šparonih.

če trto s tem močneje oblo
žimo, pa moramo dati tudi več 
hrane in odstranjevati nepo
trebne mladice, ki škodujejo 
rodnim, da bomo dosegli pride
lek, ki si ga želimo.

Ol»!iO¥a ¥fnografle¥
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Večji del vinogradov v našem 
okraju je že starih 40 do 50 let 
in čeprav bi bili vedno najbolj
še oskrbovani, bi tako ostareli, 
da bi jih morali obnoviti. Vino
gradi so bili med vojno zelo 
prizadeti zaradi izselitve prebi
valstva, zato je obnova tem nuj
nejša. Res je, da ve vsak dober 
vinogradnik, da bo mlad vino
grad donašal skoraj 100 % več 
pridelka 'kot star, ki se je izro
dil, vsakdo pa premišljuje kako 
začeti z obnavljanjem, ko vsa
ko investicijsko delo zahteva 
tako visoke-stroške. Malokdo bi 
hi lahko obnovil večje površine 
z ročnim rigolanjem. Sele lan
sko leto smo spoznali v našem 
okraju prednost strojnega rigo
lanja, ki ga vršimo s traktorji- 
goseničarji. S temi traktorji je 
mogoče rigolati tudi več kot en 
meter globoko. Če gledamo moč 
takih strojev, ki vlečejo plug, 
obračajo zemljo in včasih vali
jo tudi kamenje po 500 kg te
žko, vidimo, koliko truda to 
stroškov bi bilo, če bi to delo 
opravljali ročno.

Do lanskega leta so nekateri 
gledali strojno rigolanje z ne
zaupanjem, posebno ker rigola
nje z navadnim traktorjem 
»buldogom« v prvih letih po 
vojni ni uspelo, To nezaupanje 
je prenehalo in tudi privatniki 
so se začeli zanimati o tem ri
golanju in ceni tega dela. Vsak 
bo danes priznal „ da stane kva
dratni meter rigolanja z delavci 
okrog 40 dinarjev, marsikdo pa 
danes tudi ve, da stane trak
torsko rigolanje le 4,5 do 8 di
narjev za kvadratni meter. 
Razlika v ceni je predvsem za
radi različne velikosti površin 
in čimvečji so kompleksi, tem 
cenejše je rigolanje. Zato bo

treba misliti na načrtno obnav
ljanje, da bo v nasadih mogoča 
strojna obdelava, ki bo bodoče 
delo pocenila zopet za polovi
co. Smo pred dejstvom, da če 
bo hotel vinogradnik ali sadjar 
biti konkurenčen v ceni z vi
nom ali sadjem na svetovnem 
trgu, bo rešitev le s cenejšo ob
delavo.

Če danes pogledamo delo ob
navljanja za eno leto nazaj vi
dimo skromen začetek, vendar 
pravilen, ker so zrigolane večje 
površine v kompleksih. Tako 
imamo v Leskovcu zrigolanega 
za breskov, hruškov in jablanov 
nasad 24 ha, v Pišecah je zasa
jen v krasni legi vinogradni 
kompleks nad 4 ha in 2 ha bres
kev. V Sevnici je zrigolanega 
17 ha za jablane, KZ Globoko pa 
5 ha za nasad pritličnih hrušk 
in več kot 2 ha za drevesnico. 
V Boštanju pa 3 ha za del dre
vesnice, ki se bo razvila na 
13 ha veliki površini v nasled
njih letih in bo pocepljeno let
no 60.000 podlog. Tudi privat
niki imajo zrigolano nad 15 ha, 
le žal v manjših parcelah, kjer 
bo otežkečena strojna obdelava.

Zanimanje za rigolanje je vsak 
dan večje, kakor tudi število 
naročil ter bo treba nabaviti še 
nove rigolne stroje.

Že v letošnjem letu bo dana 
možnost nabave kreditov za ob
navljanje sadovnjakov in vino
gradov, vendar le, če se bo ob
navljalo načrtno. Zato naj bo 
prva skrb vseh kmetijskih stro
kovnjakov, da se izvršijo ti na
črti pravilno in dosledno tako 
v pogledu celotne bodoče obno
ve, pravilne razdalje sejanja, 
kakor tudi pravilne izbire pra
vilnega sortimenta. -k

SOSPODINISKI
KOTIČEK

ČAS VALJENJA JE PRIŠEL
Vsako pomlad ima gospodinja 

važno nalogo, 'da razmnoži in 
poveča zarod perutnine. Jajca 
in meso potrebuje vsaka go
spodinja za dom. Perutnina 
nam daje tudi lep dobo delt, zla
sti na kmetih, kjer nosijo jajca 
v mesto na trg. Kokoši gojimo 
predvsem zato, da nam pridno 
nesejo jajca. To pa je odvisno 
od dobre prehrane in od dobre

pasme kokoši. Zato ne bomo 
stremele le za tem, da bi na
sadile čimveč valilnih jajc, tem
več tudi za tem, da bodo jajca 
najboljših kokoši, kot je doma
ča Štajerka, ki je poznana kot 
dobra nesnica.

Nasaditi moramo zgodaj spo
mladi, za to najboljši čas sta 
marec in april. Zgodnji piščanci 
hitro rastejo, do jeseni se jarčice 
popolnoma razvijejo in prično 
nesti še pred zimo. Pozno zva
ljene piščance porabimo za za
kol ali pa za prodajo.
KAKO PRIPRAVIMO KOKOS

Starejšo perutnino kuhamo 
kake pol ure in sicer jo damo 
v mlačno vodo. Pridenemo vso

vilo, če pomislimo, da je obiska
lo v istem času celjski muzej, 
ki ima že naravnost lepo tradi
cijo, dobrih 10.000 oseb.

Zbor volivcev smo imeli v ne
deljo dopoldne v restavracijski 
dvorani JLA. Vodil ga je uspeš
no sodnik Stane Švajger ob le
pi udeležbi občanov. Po spreje
tih poročilih o delu odbora in o 
proračunu za tekoče leto so da
jali volivci razne migljaje in 
nasvete glede bodočega razvoja 
našega mesta. Posvetiti se bo 
treba bolj skrbi za pospeševanje 
turizma, preurediti in moderni
zirati je treba obveščanje pre
bivalstva v važnejših zadevah, 
proizvodnjo bi povečali z novi
mi udejstvovanji na polju ple- 
tarstva, predelave sadja, mesnih 
izdelkov in podobno. K ureditvi 
kliče mestni park nasproti gra
du, za Ahilovo peto bo zagra
biti zadevo javnega stranišča. 
Brezposelnost bi odpravili z 
zgraditvijo tovarne viskoze. 
Ljudski odbor bo o teh in še 
o mnogih drugih vprašanjih po
drobno sklepal.

Nenavadna zgodba. Pretekli 
teden so pokopavali 76-letnega 
kmetovalca B. J. iz Dolnje Rib
nice. Ker je bil svoječasno ce
lih 26 let cerkovnik pri Jako
bovi podružnični cerkvi, je iz
razil poslednjo željo, naj ga po
kopljejo pri tej cerkvi, ki stoji 
precej visoko. Pogrebci so pre
malo pazili na klancu blizu po
kopališča, tako da se jim je kr
sta z mrličem zmuznila z voza, 
se na kolovozu razklenila na 
dve polovici, pokojnikovo trup
lo pa se je zleknilo po tleh. Ne
katere ženske, ki so po svoji 
miselnosti še v srednjem veku, 
so se v strahu razbežale. Trezni 
in resni pogrebci pa so hitro 
uredili vse potrebno, da je po
kojnik dobil poslednji mir tam, 
kjer si je to zaželel.

Iz Prosvetnega doma. Mala 
dvorana Prosvetnega doma, ki 
nas zelo uspešno, čeprav ne do
cela zadovoljivo, vleče iz zadre
ge glede prostorov za prosvet
ne prireditve, je poslednje tedne 
vedno bolj obiskana. Prejšnji 
četrtek je v okviru mestne OF 
predavala Desa Miljenovič pred 
skoro polno dvorano o zunanje
političnem pregledu, v katerem 
je razvijala predvsem misli iz 
Maršalovega govora na zagreb
škem kongresu. Pretekli petek 
in soboto pa so popolnoma za
sedli dvorano poslušalci, ki so 
bili prijetno presenečeni spričo 
prav čednega nastopa gimnazij
skih maturantov v Gogoljevi 
komediji Revizor. To je tisti 
najvišji razred naše gimnazije, 
ki je dal prvi mladinski pevski 
oktet in ki tako prav krepko po
maga ustvarjati lepo dijaško 
tradicijo v izvenšolskem udej
stvovanju!

¥

KdDCl€ pri mmn
»Zgledi vlečejo« — in tako 

so kapelski in okoliški kmetje 
sledili prvim darovalcem lesa 
za novo šolsko ograjo. Skoraj 
ni hiše v bivšem KLO Kapele, 
ki ne bi obljubila bodisi s le
som bodisi z delom pomagati 
urediti prostor okoli hiše, kra
jevni ljudski odbor Krško pa 
je v rednem proračunu za 
letos vnesel tudi postavko 100 
tisoč dinarjev za prebeljenje 
šolskega poslopja. Da pa bi 
oblast pokazala, da razume do
bro voljo ljudi pri njihovem 
samoiniciativnem delu, sta tako 
OLO kot občina obljubila de
narno pomoč za žaganje lesa 
za ograjo in nakup žebljev.

Do 21. marca so svoje oblju
be glede lesa, ali voženj ali obo
jega že izpolnili sledeči:

Slogonsko: Radanovič An
drej, Stergar Miha, Pšeničnik 
Franc, Pšeničnik Miha.

Jereslavci: Zevnik Rudolf,
Vidmar Jože, Kramar Jože, Ra
danovič, Požar Franc, Merslavič 
Liza, Medvedec.

Kapele: Smalčič Ivan, Pše
ničnik Janez, Vrbančič Anton, 
st. in Anton ml., Vajzer Fric, 
Urek Ivan štev. 60, Pšeničnik 
Malči.

Vrbje: Krulc Jože, Fervol
Franc.

Podvinje: Sepec Jože, Vid
mar Andrej, Zijal Jože, Prosevc 
Jože, Podvinski, Kežman Franc.

Župelevec: Balori Miha, Ja
nežič Miha, Francekovič Anton, 
Šepetavec Franc, Sevnik Ru
dolf.

Upamo, da bodo tudi ostali 
čim prej sledili že imenovanim 
in izpolnili, ka so obljubili 
Njhova imena pa bomo objavili 
drugič. Vsem darovalcem lesa 
kakor voznikom se uprava šole 
najlepše zahvaljuje.

V četrtek popoldne, 19. mar
ca so v dvorani gasilskega do
ma v Kapelah »jogri ino šol- 
maštri artiškiga gimnaziju- 
ma perjatlam ino besednikam 
krajnšine ta napervo krajnsko 
jegro .Županova Micka* na 
ogled ino posluh postaviti. Re
žijo je pak pelu ta artiški šol- 
mašter, kteri na artiškem gim- 
naziumu tej lubi krajšni štan- 
go deržl«

Da so Artičani svojo nalogo 
res dobro izpolniti jim dokazu
je že drugič polna dvorana, saj 
še ni dolgo, ko so gostovati v 
Kapelah z dramo Mire Pucove 
»Svet brez sovraštva«.

D. V.
DOBOVA

Tudi v občini Dobova so se 
pričele priprave za popis pre
bivalstva. Vsa občina je razde
ljena na 27 popisnih okolišev z 
prav tolikimi popisovalci, ki se 
vneto pripravljajo na svoje de
lo na tečaju, ki ga vodi od OLO 
Krško tov. Bukovinski.

V nedeljo je kapelska gasil
ska godba priredila v zadruž
nem domn koncert. To je & 
tretji koncert te godbe letos, 
namerava pa prirediti koncerte 
še v drugih večjih krajih kr
škega okraja. D. V.

Podbočto

zelenjavo in dišave kakor za go
vejo juho. Ko je vrela dobre 
pol ure, jo odcedimo, denemo 
v razbeljeno mast v pekači, jo 
polijemo še povrhu z vročo 
mastjo in spečemo. Ko je kokoš 
pečena, jo razrežemo: pri skle
pu z nožem peruti obkrožimo 
in' odrežemo, prav tako noge, 
nato vrat, nakar razpolovimo 
hrbtnenico in naredimo štiri 
kose.

KOKOŠJA OBARA
Na dveh žlicah masti bledo 

zarumeni maslo, sesekljaj čebu
lo, in nekaj zelenega peteršilja, 
korenja, prideni na kose zreza
no perutnino, potresi moko in 
mešaj tako dolgo, da je meka 
svetlorumena. Prilij juhe ati vo
de, dodaj majerona, popra ter 
pusti počasi vreti tako dolgo, da 
je meso mehko. Nazadnje neko
liko okisaj oziroma prilij pol 
kozarca vina,

Tudi naša fronta antifašistič
nih žena je 8. t. m. proslavljala 
mednarodni praznik žena. Pro
slava je bila precej dobro ob
iskana. Zlasti mladina je napol
nila dvorano. Želeti bi bilo le, 
da bi prihodnjič čim več žena 
obiskalo proslavo. Spored je bil 
pester. Tov. Šketova je podala 
slavnosten referat v katerem je 
poudarjala, kako zelo si žene že
le svetovni mir, ker vedo, da se 
bo le v miru mogla naša domo
vina razvijati v najnaprednejšo 
socialistično državo. Vendar je 
treba za mir tudi delati. Smer
nice za delo pa bodo žene dobi
le na raznih tečajih in sestan
kih. V svojem govoru se je 
spomnila tudi domačih žena- 
bork, zlasti junaških Planink, Iti 
so za svobodo žrtvovale naj
dražje kar so imele — svoje 
može in domačije. Tudi šolska 
mladina se je s pestrim spore
dom pod vodstvom tov. Zorkcve 
poklonila velikemu dnevu. Sle
dile so deklamacije, pevske 
točke in prizori, ki so jih otroci 
ljubko izvajati.

Ob tej priliki so naše žene 
sklenile, da bodo sodelovale pri 
pripravah za odkritje spomenika 
padlim borcem na Planini, ter 
skrbele, da bo spominska slav
nost čim lepše izvedena.

AFŽ Podbočje

Miha Belina
V začetku februarja so na 

pobudo Kmetijske zadruge in 
Obč. LO Vel. Dolina organizi
rali gospodinjski kuharski te
čaj. Tečaj je obiskovalo 18 de
klet. Vodja tečaja je bila tov. 
učiteljica Hrovatičeva, ki se je 
v precejšnji meri prizadevala 
za čimboljšo organizacijo teča
ja. Tečajnice so imele poleg 
praktičnega dela v kuhanju 
tudi splošni del pouka. Tovari
šica Marija Drešček kot izurje
na kuharica je tečajnicam nu
dila vse svoje znanje in prakso 
v kuharski spretnosti, kateri so 
tečajnice prav hvaležne. Ob 
zaključku tečaja so imela mar
ljiva dekleta tudi razstavo v 
osnovni šoti. Istega dne ob za
ključku tečaja pa so imele po
poldne prosto zabavo in ves do
biček je namenjen v prid iz
leta šolske mladine, kakor tudi 
tečajnic samih.

Da je tečaj tako dobro uspel 
gre v prvi vrsti zahvala KZ 
Vel. Dolina, občinskemu ljud
skemu odboru in domačemu 
učiteljstvu.

¥

ZAKLJUČEK
GOSPODINJSKEGA TEČAJA 

V PODSREDI
8. marca so v Podsredi za

ključili z gospodinjskim teča
jem, katerega je obiskovalo 27 
deklet.

S tečajem so pričeli 23. ja
nuarja. Dekleta so se urila v ku
hanju in šivanju, enkrat teden
sko pa so imela strokovna pre
davanja o serviranju, negi do
jenčka, kokošjereji itd.

Z konec so dekleta v sklopu 
proslave 8. marca uprizorile ig
ro »Mati«. Po proslavi pa so si 
obiskovalci ogledali okusno raz
stavo raznih jedil in ročnih del,

—i  -fe. ...,i . ... -< :■—^ \ j . ■. : .
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Nthei o čHtterhoiozt trt Uveli6
Hiter razvoj današnjega kme

tijstva zahteva tudi od nas, da 
sledimo vsem novim strokovnim 
posegom, ki so v zvezi z dvigom 
naše živinoreje. Z množičnimi 
pregledi živine, z izvajanjem 
oplemenilnih krogov, sprejema
njem v rodovnik, molzno kon
trolo in z raznimi preventivnimi 
cepilnimi akcijami je vsekakor 
storjen korak naprej za zbolj
šanje kvalitete naše živine, pa 
tudi za boljši in številnejši pod
mladek. S tem v zvezi je naša 
veterinarska služba pristopila k 
zatiranju tuberkuloze.

Med drugimi kužnimi bolezni
mi pri živalih, posebno še v go
vedoreji, povzroča tuberkuloza 
ogromno škodo. Vse živinorej
sko naprednejše države, kot 
Danska, Švica, Anglija, Ameri
ka, izvajajo odločno borbo proti 
TBC. Ker je tudi v posameznih 
pasemskih področjih slovenske 
živinoreje - gorenjski predel - 
ugotovljena močna okužba s tu
berkulozo pri govedu, so izdana 
OLO navodila, da preko veteri
narske službe pristopijo k od
krivanju okuženih goved in to 
z množičnimi pregledi in ceplje
njem (tuberkulinizacij o) vseh 
nad šest mesecev starih goved. 
Naša veterinarska služba je po 
teh navodilih pričela lani v no
vembru z množično obvezno tu
berkulinizacij o in je do danes 
cepljenih v 3000 dvorcih 6042 
goved, od katerih je bilo 127 
okuženih primerov.

Nekaj o vzrokih, pogojih ln 
širjenju tuberkuloze.

Pllomrji
no m pišejo

LUTKOVNO GLEDALIŠČE 
V KRMELJU

V nedeljo 15. marca smo 
imeli prvo lutkovno predstavo, 
katero smo vsi z velikim vese
ljem gledali.

Da smo dobili mi pionirji iz 
Krmelja to lutkovno gledališče, 
se imamo v glavnem zahvaliti 
upravi rudnika Šentjanž in or
ganizaciji AFŽ, katera nam je 
vedno priskočila na pomoč. Vsi 
pionirji smo jim zelo hvaležni.

Videli smo že dve predstavi 
»Radovedni Pavliha« ter »Pav
liha in policaj«. Pri obeh pred
stavah smo se poleg smeha tudi 
marsičesa naučili.

S seboj povabimo tudi mlajše 
bratce in sestrice, kateri prav z 
istim veseljem spremljajo ju
naškega Pavliho.

Koprivc Majda
3. r. osn. šole Krmelj

IZLET NA LISCO
Pionirji iz Krmelja smo se 

odločili za prvi pomladanski 
dan: da napravimo izlet na vrh 
Lisce. 2e zgodaj zjutraj smo se 
zbrali na postaji in nestrpno ča
kali prihod vlaka. Z vlakom 
smo se peljali do Sevnice. Iz 
Sernice pa smo nadaljevali pot 
nekaj časa po cesti, nakar smo 
se obrnili v hrib Pot je bila ze
lo dolga in strma. Končno smo 
le prišli na zaželeni kraj — do 
planinske koče. Bili smo že 
utrujeni in žejni. Po kratkem 
oddihu smo se okrepčali s ča
jem, nato pa smo se igrali, peli, 
plesali kolo Tov. učitelj nas je 
tudi slikal.

Razgled s vrha je zelo lep. 
Vidi se daleč naokrog. Po hribu 
cveto tudi že prve spomladan
ske cvetlice. Popoldne smo se 
po isti poti vrnili proti domu. 
Ta dan nam bo še dolgo ostal 
v spominu in si želimo še več 
takih izletov v naravo.

Vida Dimeč
III. r. osn. šole Krmelj

Tuberkulozo povzroča tuber
kulozni bacil (Badllus tubercu- 
losis), ki ga je odkril Robert 
Koch 1882. leta. Ti 1 do 4 mikro- 
me dolgi bacili zelo hitro propa
dajo pod dejstvom sončnih žar
kov, vendar pa v nasoljenem oz. 
prekajenem mesu živijo tudi več 
mesecev. V mleku jih s kuha
njem (pasterilizadjo) uničimo, 
izredna pa je njih odpornost v 
siru in surovem maslu in to kar 
do 90 dni.

Danes poznamo tri tipe baci
lov TBC, in to: človeški, goveji 
in ptičji tip. Človeški tip je ku
žen v glavnem za Ijudh medtem 
ko pri živini, posebno še za go
vedo ni tako nevaren. Goveji tip 
TBC je v prvi vrsti kužen za 
govedo, svinje, ovce, koze in tudi 
konje. Pogosti so primeri tuber
kuloze pri ljudeh, povzročene 
po govejem tipu bacila TBC in 
to v trebušnih vratnih bezgav
kah, posebno še pri otrocih za
radi uživanja mleka oz. mlečnih 
izdelkov od tuberkuloznih krav. 
Tuberkulozni bacil — ptičji tip 
— je v glavnem kužen za perut
nino. Precejšen pa je odstotek 
tuberkuloze, povzročene s ptič
jim tipom, pri svinjah. Tuber
kuloza perutnine se prenaša tu
di na človeka: pljučna, kostna 
TBC. Zanimivo je tudi, da se 
lahko nahaja v jajcih tuberku
loznih kokoši bacil TBC.

Vzroke, da organizem podleže 
okužbi bacila tuberkuloze, je v 
glavnem iskati v takih okolišči
nah, vsled katerih telo oslabi: 
slaba in pomanjkljiva hrana, 
nehigienska drža, slaba nega go
veda in posebno še stalno hlev
sko držanje. Iz statistike, dob
ljene o priliki pregledov klavne 
oz. mesa zaklane živine, je bilo 
v Nemčiji v letih 1910-1930 ugo
tovljenih 20 odst. tuberkuloze 
od vseh zaklanih goved. Tako je 
nemška veterinarska služba bila 
prisiljena podvzeti resno borbo 
proti tej tako nevarni kužni bo
lezni, ki se prenaša iz živali na 
človeka in obratno. S tem v 
zvezi so Nemci preusmerili vzre
jo goved. Opustili so hlevsko 
držanje, goveja živina je imela 
čim več izpusta, pristopili so k 
ureditvi tekališč za živino itd. 
Najbolj pogosti primeri TBC so 
bili odkriti v večjih živinorej
skih centrih in to pri množični 
vzreji goved na ekonomijah. 
Hlevi so bili tako grajeni, da je 
goved stala ena proti drugi, z 
glavami preko srednjega krmil
nega hodnika. Seveda je v ta
kem hlevu, kjer je bilo, recimo 
vhlevljenih kakih 100 goved, in 
je bilo samo eno govedo okuže
no, obstajala največja možnost 
okužbe vseh ostalih goved za
radi vdihavanja zraka, nasičene
ga z bacilom TBC.

Možna je tudi prirojena okuž
ba podmladka oz. okužba telet 
in mladih prašičkov, potom mle
ka tuberkuloznih krav oz. svinj.

Prav težko pa je samo s stro
kovnim pregledom ugotoviti tu
berkulozo še pri živi živali. Ve
terinarji ugotavljamo tuberku
lozo v glavnem o priliki meso- 
gledne službe oz. smo danes pri
stopili k obvezni množični tu- 
berkulinizaciji.

Tuberkulinizacijo, t. j. razpo
znavno cepljenje, vršimo zato. 
da odkrivamo pozitivne reak
torje — okuženo goved po tu
berkulozi. Mnogim je ves posto
pek tuberkulinizacije že poznan: 
na vratu goveda se odstriže dla
ka velikosti 5X5 cm, izmeri se 
debelina kože, nato se vcepi tu- 
berkulm in po treh dneh se čita 
razlika debeline kožnega nabora 
tn se tako ugotovi zdravstveno 
stanje živali.

Postopek s tako odkritim tu
berkuloznim govedom je razli
čen. V kolikor se ne odredi ta
kojšen zakol, se mora ta goved

lečal f Bm‘an!cl
G tali smo v Posavskem ted

niku o gospod injsko-gospodar- 
skih izobraževalnih tečajih v 
našem okraju, koliko časa so se 
vršili, kakšne težave so bile, 
kako so bili tečaji obiskani itd. 
Tudi v Brestanici smo organi
zirali tečaj, kateri je bil polno
številno obiskan. Sprva so se 
pojavile težave, katere pa smo 
z dobro voljo in vztrajnim de
lom premagali. Tečaj je trajaj 
od 8. decembra 1952 do 6. mar
ca 1953. Tečajnice so pridno 
prihajale na predavanja, skrb
no kuhale, šivale, pletle, tako 
da je razstava, na kateri so po
kazale svoje znanje, dosegla 
nadvse lep uspeh. Dne 7. marca 
1 L so tečajnice priredile za
ključno slovesnost. Povabljeni 
so bili predstavniki ljudske ob
lasti, predavatelji, starši in dru
gi. V lepo okrašeni dvorani 
elektrarne Brestanica se je pri
čel spored s pozdravnim govo
rom, nadalje petjem in dekla
macijami. Da bi se tečajnice od
dolžile svojim predavateljem, so 
v verzih deklamirale zahvalo 
ter jih obdarile z lepimi darili. 
Skrbno pripravljena zakuska je 
iznenadila povabljence. Ob tej 
priliki se je izkazalo, da so te
čajnice dosegle lep uspeh. Za 
izvedbo tečaja se imamo zahva
liti KZ Brestanica, saj je nudila 
precejšnjo denarno pomoč. Tu
di elektrarna Brestanica je pri 
spevala znaten delež k temu te-
-V 'D* ^ ^ ^ ^
ločiti od ostalih, še zdravih go
ved, da se tako izključi nadalj
nja možnost okužbe. Breje kra
ve in telice, kakor tudi krave 
mlekarice, se oddvojijo od osta
lih goved in se počaka do te
li tve oz. se izkoristi mlečnost. 
Vendar se take živali več ne pri
puščajo, temveč se po takem 
gospodarskem izkoriščanju dajo 
v zakol. Razume se, da je pre
povedano vsako prekupčevanje 
s tako živino, zato so tudi bolni 
primeri označeni z luknjo v 
desnem ušesa

Pri tuberkuloznih kravah Je 
viden padec mlečnosti, obstoji 
slaba rodnost, pa tudi izvrgava- 
nje (abortus), v močnejši stop
nji obolenja nastopi močno huj
šanje, tako da je meso takih 
goved manjvredno, mleko oz. 
mlečni izdelki tuberkuloznih 
krav pa ogrožajo zdravje člove
ka, posebno še otrok. Medicin
ska stroka je danes mišljenja, 
da je povzročitelj kostne in 
sklepne tuberkuloze pri ljudeh 
v pogostih primerih goveji tip 
bacila TBC.

Zaradi številčno močne okuž
be, cca 30 odst. vseh goved na 
Danskem, so tamkajšnji stro
kovnjaki odredili zbirne od
kupne centre za mleko. Na teh 
centrih se odkupuje samo tako- 
zvano prednostno mleko, t. j. 
mleko od tistih krav. ki so po 
tuberkulinizadji spoznane za 
zdrave. Edino na ta način in z 
vsakoletno tuberkulinizacijo 
vseh goved Je uspelo Dancem 
tuberkulozo skoraj ponolnoma 
zatreti. Saj so visoko število 30 
odst okužb vseh eoved znižali 
v nribližno 14 letih na ne
kaj

Tudi naša dolžnost je da pri
stopimo k čim ponolneiši izved
bi tuberkulinizacije v svrho za
ščite naše živinoreje in ljudske 
ga zdravja.

Treba je izključiti okolnosti. v 
katerih obstoji možnost okužbe 
goved, torej: urediti zdravo,
zračno vhlevljenje. nuditi ži
vini dobro nego in krmo ter do
volj dostopa zraka in sonca. Sa
mo pod takimi vzrejnimi pogoji 
bo žival dovolj odporna, da se 
lahko bori proti raznim kužnim 
klicam, nam daje kvalitetno 
mleko in meso ter tudi zdrav 
in močan podmladek.

čaju, kateri se je pokazal kot 
potreben in zelo koristen. Želi
mo si še več takih tečajev, ker 
s tem bomo dvignili kulturno 
raven naših vasi.

Vsem, ki so prispevali k iz
vedbi tečaja, se najlepše zahva
ljujemo. J. A.

Dobova
Ljudska knjižnica v Dobovi 

se prisrčno veseli vsakega pri
spevka k njenemu razvoju, ne 
samo v pogledu stvarne koristi 
zanjo, temveč še posebej nad 
dejstvom, da obstojajo taki do
brotniki. Svoj čas smo že na
šteli več dobrotnikov. Tem se 
je pridružilo Splošno trgovsko 
podjetje v Dobovi, ki je brez 
predhodne prošnje ponudilo 
ljudski knjižnici 10.000 dinarjev 
za nabavo novih knjig. S tem 
so pokazali tov. upravnik, kakor 
ostalo osebje pravilen odnos do 
napredka širokih plasti delov
nega ljudstva, kajti le izobra
žen narod lahko koraka v bolj 
šo bodočnost

IZ VIDMA
Pred nedavnim so pričeli na 

Vidmu v bližini tovarne celulo
ze z iskopavanjem zemlje za 
bazen.

Sprejeli so že tudi načrt 
ing. Bloudka Predvidena je 
gradnja treh bazenov in to: 
tekmovalni bazen 50 krat 18 m, 
skakalni 15 krat 9 m in otroški 
bazen 7 krat 7 m.

Da bo šlo delo hitreje od rok 
bi bilo potrebno, da bi množične 
organizacije že sedaj organizi
rale prostovoljne skupine, ka
tere bi po 15. aprilu pričele z 
delom.

Torej, veselo na delo, ako 
hočete, da se boste še v letoš
njem letu kopali v novem ba
zena

*

Iioređ sed’šfa
Prad okrožnim sodiščem v 

Novem mestu se je zagovarjal 
Anton Gorjup, rudar iz Bresta
nice, ki je na zverinski način 
ubil železničarja Vinka Pospe- 
ha.

Pospeh je kupil od Gorjupa 
kos zemlje, da bi si postavil hi
šo, ni pa še dal to zemljo pre
pisati nase. Lani 5. novembra 
je Pospeh delal na tej zemlji in 
(kakor navaja Gorjup) je Gor
jupa napadel. Gorjup pa je po
grabil debelo latev in udaril 
Pospeha po glavi, da je padel 
po tleh. Toda to je bil šele za
četek. Nezavestnega Pospeha je 
pričel neusmiljeno pretepati, 
brcati in naposled še po njem 
skakati. Pospeha so takoj odpe
ljali v brežiško bolnišnico, ven
dar ga ni bilo mogoče več re
šiti. Imel je osem polomljenih 
reber, zlomljeno nogo, strt prsni 
koš, poškodovan vrat in še 
druge dele telesa.

Pred sodiščem se je Gorjup 
zagovarjal s svojo razburjenost
jo in boleznijo, ve. id ar mu so
dišče tega ni moglo upoštevati

Bil je že kaznovan zaradi 
pretepaštva in poseganja po tu
ji lastnini, sedaj pa ga je sodi
šče obsodilo na 12 let strogega 
zapora.

Razpis
Kmetijska zadruga z o. j. Ko

stanjevica na Krki razpisuje iz
vršitev zidarskih, mizarskih in 
inštalaterskih del pri zadruž
nem domu v Kostanjevici. 
Obrtniki, katerim je v interesu 
delo prevzeti, naj si delo ogle
dajo in stavijo svoje ponudbe do 
5. IV. 1953.

pripoveduje . . .
Bliža se 1. april, po časopis

nih vesteh bodo tega dne zni
žane vozne cene na železnicah, 
zato se bom lahko v obilnejši 
meri posluževal tega važnega 
prometnega sredstva in obisko
val v večji meri kraje kot do
slej. Ne morem pa razumeti 
merodajnih krogov v Brestani
ci, ki ne kažejo prav nikakih 
razumevanj za želje in težnje 
znanega boljšega gospoda, da je 
nujno potrebno, kakor v fevdal
ni dobi in kakor on sam pravi, 
da bo moralo tudi do tega priti 
ko bodo tudi stranišča strogo 
ločena za boljše gospode in za 
preprosto delovno ljudstvo. Iz 
ekonomskih vidikov ima ta go
spod popolnoma prav, kajti v 
človeških iztrebkih boljše go
spode so povsem naravno tudi 
boljše sestavine, zato bi bho 
nujno potrebno, da se tako gno
jilo uporablja tudi za gnojenje 
boljših rastlin kakor so: kami
lice, ricinus, timian itd. Take, z 
gosposkimi iztrebki pognojene 
rastline bi bujno porasle in tvo
rile važno postavko pri izvozu 
zdravilnih zelišč in pridobiva
nju deviz. Predlagal bi, da se 
volivci trga Brestanica o temle 
»gosposkem« predlogu resno po
govorijo na prihodnjem zboru 
volivcev

1 aprila ob 9 uri bo na Se
novem svečana otvoritev nove 
ceste Senovo-Veliki Kamen, Pri 
otvoritvi bo sodelovala rudniška 
godba Po slavnostnem delu se 
bo vršila prosta zabava in ples 
s srečolovom Vsi prebivalci 
daljnih in bližnjih vasi vljudno 
vabljeni!

Personalnemu referentu Pio
nirja iz Vidma je bilo ukradeno 
že tretje kolo Zadnje kolo mu 
je bilo ukradeno kljub temu. da 
ga je zaklenil z novo ključav
nico tat mu je odnesel kolo s 
ključavnico vred Tako, da je 
personalcu ostal samo ključ, ki 
ga sedaj ne more nikakor upo
rabiti. Ker je bila oseba opa
zovana in je dobro znana, jo 
pozivam da v najkrajšem času 
vrne, če ne kolesa vsaj klju
čavnico, ker bi v nasprotnem 
slučaju ključ izgubil vso veljavo 
in vrednost, a storilec bi bil iz
ročen milici v nadaljnji posto
pek Upam, da ta opomin ne bo 
brezuspešen.

Zadnjič sem bil nujno pozvan 
v Krško vas in to kar brzojav
no. V prvem trenutku sem se 
ustrašil, mislil sem, da se je 
zgodila kaka nesreča, zato sem 
jo urno ubral proti Krški vasi 
kjer sem dobil v neki hiši 
zbranih precejšnje število mla
dincev. Ko sem stopil zasopel 
pred nje, so me takoj obsuli z 
vprašanji: »Pepce, ali okrajni 
odbor Ljudske tehnike že živi? 
Če ne živi, iz kakih tehničnih 
razlogov je umrl? Kakšen je de
lokrog tega odbora, ali je ta 
omenjen samo na papirju, ali 
zadostuje, da je odbor samo iz
voljen in spi spanje pravičnega, 
ali mora vršiti tudi kako funk
cijo?« In tako dalje. Komaj sem 
se otepal vseh teh vprašanj, 
končno sem jih le vprašal, kaj 
jih je tako razkačilo. Nato mi 
nekdo odgovori: »ICaj ne bi bi
li razkačeni, pri nas se je zbra
lo precejšnje število mladin
cev, dobili smo tudi inštruktor
je z namenom, aa oživimo de

lovanje Ljudske tehnike, a 
okrajni odbor kljub obljubam, 
ki so nam jih dali, ne drži be
sede, se ne briga za nas, menda 
jim je celo neljubo, kakor iz- 
gleda, da se hočemo samoinicia
tivno baviti s popularizacijo 
Ljudske tehnike.« Obljubil sem 
jim, da čim se vrnem v Krško, 
bom takoj stopil na odbor LT 
in predramil tovariše iz zimske
ga spanja in jih opozoril na 
njihove dolžnosti 

Ko sem se zadnjič vozil v 
vlaku, je na Bregu vstopila 
skupina turistov Trboveljčanov, 
ki so se vračali z izleta na 
Lisco Prisluhnil sem njihove
mu pogovoru in bil vesel, da so 
se tako pohvalno izražali o ak
tivnosti planinskega društva v 
Krškem, ki mu je v tako krat- 
tkem času uspelo zgraditi tako 
lepo planinsko postojanko v Po
savju. Do tukaj je vse v redu. 
Nato pa so začeli tarnati o kva
liteti vina, ki se toči v planin
ski koči, da je naravnost sra
mota ko je vendar dovolj do
brih vin na razpolago in se 
kljub temu toči taka »peter
šiljeva voda« Potuhnil sem se 
in sklenil, da bom v Krškem ta
koj prijel gospodarja za ušesa 
in ga opozoril, naj ne kvari do
sedanjih uspehov in renome 
planinskega društva v Krškem 
s prodajo take brozge, •

V sredo, prihodnji teden, ob 
9. uri zvečer se vrši v kino dvo
rani v Krškem velika modna 
revija, katere se bo udeležil 
»harem« iz Brestanice, Na revi
ji bodo predvajani najnovejši 
modeli letošnje pomladanske 
pariške mode prilagojene za po
trebe našega nežnega spola. Na 
sporedu so tudi plesne in glas
bene točke iz filma »Ples na vo
di«. Nastopijo najboljši sloven
ski komiki, pevci in artisti. Ker 
vlada v okraju za prireditev ve
likansko zanimanje, preskrbite 
si pravočasno vstopnice, ki jih 
lahko dobite v predprodaji v 
krški knjigarni in vseh trafi
kah.

Pozdravlja vas Pepce.

Oklic
SEJMI V PRIHODNJEM 

TEDNU
Dne 31. marca bo sejem na 

Studencu. V sredo in soboto pa 
svinjski sejem v Brežicah in 
Krškem.

Zahvala
Zahvaljujem se Poslovalnici 

DOZ Krško za hitro in kulant- 
no izplačilo zavarovalnine 28 
tisoč 500 dinarjev po mojem 
tragično preminulem očetu-ru- 
darju Lužar Ivanu. Vsem ru
darjem toplo priporočam, da se 
življenjsko in nezgodno zava
rujejo v korist svojih družin. 
Vsa potrebna pojasnila dobe pri 
tov. Kmetecu Francu na Jam
skem obratu.

Lužar Emilija 
Mali kamen 50, p. Senovo

ONCE...
So ljudje, ki jih pomnimo in 

se jih spominjamo zaradi smrti. 
Nenavadna smrt napravi nena
vadno tudi majhno, vsakdanje 
človeško življenje. Junakov se 
najpogosteje spominjamo zaradi 
nenavadne smrti.

Takšna se je Uču zdela Gvo- 
zdenova smrt. Junaštvo te smrti 
je vznemirilo njegovo vest; mu
čil ga je občutek krivde in od
govornosti. Uču nikdar ni bilo 
v krvi, da bi se kesal za nekaj, 
kar je storil v življenju. Zelo 
mnogo si je prizadeval, da bi se 
čim manj mučil in obtoževal za 
narejene napake. Uča je zaradi 
tega čutil svojo premoč nad 
mnogimi, ki so imeli to njego
vo lastnost za površnost. Toda 
to, kar se je bilo zgodilo z njim 
od pogovora s Pavletom o Gvo- 
zdenu, in potem vse, kar je bilo 
na sestanku in pred zborom, 
zlasti pa njegova udeležba pri 
izreki smrtne obsodbe, ga je 
vznemirjalo in mučilo.

Hodil je za patruljo, nekaj 
malega od kolone, ki se je ka
kor kača zvijala po temačnem 
gozdu in se previdno gibala mi
mo nemških zased; pozabil je 
bil na sovražnika in razmišljal

o Gvozdenu in sebi... Gvozden 
je bil tudi s svojo smrtjo zvest 
svojemu prepričanju. Njegov 
nastop pred. zborom je bil naj
bolj nevaren udarec za odred. 
Če ne bi Pavle tako odločno 
ravnal, kdo ve, do česa vsega 
bi prišlo. In spet, kako se je 
vedel pred smrtjo!... Kakšna 
premoč nad vsemi, ko je rekel: 
»Vam se mudi.« Ne glede na 
nagibe, bilo je moško vedenje. 
Samo nenavadno močni ljudje 
lahko to store. Koliko je pa 
takšnih? On, komandant pa se 
je upognil! Čemu je to storil, 
ko je bil prepričan, da je bilo 
to edino pravilno, kar on za
govarja. Enotnosti odreda in 
partijski disciplini je žrtvoval 
svoje komandantsko prepriča
nje in se spustil v avanturo, M 
se bo prav gotovo končala z 
odredovo pogubo, — prav go
tovo. In kaj pomeni njegova 
zavest, volja, pripravljenost, da 
zastavi življenje za stvar boja? 
čemu ni postavil ločnice med 
seboj in Gvozdenom ter branil 
svojega prepričanja. Kaj je ne
kakšna formalna enotnost važ
nejša od usode odreda? . Kako 
naj se takole bojujejo, če se

tako ne da bojevati, če se tako 
ne sme bojevati Kakor hitro ne 
veruje komandant, ne verujejo 
niti borci Ti instinktivno obču
tijo njegov zvok. Bitka je vna
prej izgubljena. In kam bo šel 
drevi, jutri, prihodnje dni, kako 
se bo vse to končalo?

.Pavle ni izbiral sredstev, niti 
se ni ustavljal pred nobenim 
dejanjem, da bi izvedel svojo 
namero Morda je tudi on dvo
mil? ... Človek se najbolj za
grizeno bori prav proti tistim 
napakam pri drugih, ki jih ima 
sam’, je pomislil Učo. Misel se 
mu je zazdela strupena in Pa
vletu krivična, a se mu je proti 
njegovi volji kradla v zavest, 
odganjala vse druge in se raz- 
rziščcilEi

»Kaj pa ti misliš, Mirko? Ali 
je on junak ali ne? Nenavaden 
primer.«

»Mislim, da ni junak.«
»Jaz pa mislim, da je Ves 

večer že razmišljam o tem. 
Vprašam te, kdo bi se mogel 
tako vesti? Ali si slišal, kaj ie 
Vuku rekel pred smrtjo?«

»Vem, toda vse to je neko
ristno. Nesmiselno. Junaštvo

kaj tudi imenujemo junaštvo 
ali strahopetnost,« je govoril 
Mirko v skoraj izdelanih stav
kih, pripravljenih za dnevnik, 
v katerega namerava jutri zapi
sati nocojšen dogodek. »Pred 
vojno sem nekje prebral tale 
stavek: ,V boju proti domovini 
ni junaštva’. To pa se pravi, in 
proti svobodi Ko sem odšel v 
bregu k vasem, ki jih bodo ob
šli, ga je dohitel Mirko, komisar 
njegove čete, in mu predlagal 
počitek. Uča je ukazal počitek. 
Povelje se je naglo razneslo po 
koloni, z Mirkom pa sta sto
pila ne daleč proč od partiza 
nov, spregovorila nekaj besed o 
nadaljnem premiku čete, nato 
pa je Uča sprožil tisto, kar ga 
je ves večer mučilo:

»To, kar se je zgodilo nocoj, 
je najhujši trenutek v mojem 
življenju.«

»Tudi meni je težko.«
»Zelo me zanima, kaj mislijo 

borci.*
»Si slišal, kaj o tem govorijo?«
»Vsi molčijo, čutim pa, da 

mislijo na to. Zdajle, ko sem 
šel mimo kolone, sem slišal dva, 
v mraku jih nisem prepo
znal; eden je dejal: .Tristo hu
dičev. junak je’, drugi pa se z 
njim ni strinjal: ,To zame ni
junaštvo; junaštvo je nekaj dru
gega, ne pa to’.«

čeprav se je njegovo prija-
ima smoter. Zaradi smotra ne-1 teljsko čustvo do Pavleta še ta

ko borilo proti njej, je vendar 
postajala čedalje močnejša.

Ko so Nemci po hoji začutili 
kolono in jo obsuli iz mitralje
zov, se je Uča skoraj razveselil 
te nove nevarnosti; iztrgala ga 
je iz groznega dvoma. V gozdu 
je klestilo, toda vse to je bilo 
zanj kakor nekaj, kar nima no
bene zveze s sovražnikom; stre
ljanje je delovalo tako. kakor 
da gozd in noč zaradi nečesa 
streljata in se proti nekomu bo
rita. Toda zaradi občutka, da ni 
živega sovražnika, se mu je 
zdelo streljanje še težje in po- 
šastnejše, pa se je v njem ogla 
sil čuden, nenaden strah. Kolo
na se je naglo izmaknila iz 
ognjenega obroča in ogenj je 
umolknil. Ko ni bilo več strelja
nja, je gluhi mrak postal živ, 
sence so se pomešale, kakor da 
bo tu pred Učom iz te temne 
lise noči in drevja nenadoma 
zagrmela strašna eksplozija. 
Tako se je vživel v to, da so 
mu trepetali vsi čuti. Ko pa je 
to minilo, ko sta gozd in noč 
postala to, kar sta — nema 
brez življenja in partizanom 
koristna — mu je srce vzkipelo 
ob novem spominu... Neka ro
ka je pomahala pri razhodu 
Morda se mu je tudi nasmeh
nila. V mraku je roka kot bla 
ga in topla senca zdrsela iz 
goste vrste ljudi. Potem je vse 
utihnilo v gozd in mrak in v 
Uču je ostal samo kratek drget: i

hrepeneč in žalosten in vesel 
hkrati. Pogledal je njeno ruto, 
ki mu je na njej ležala ranjena 
roka; tega pogleda bi se ona 
prav gotovo razveselila. Ko se 
bo vrnil.. Kaj bo, ko se bo 
vrnil?... In če se ne bo vrnil?

Misli so se mu pri Bojani po
mudile le kratek hip; nato so v 
njegovo zavest znova vdrle 
prejšnje misli, ga vsega napol
nile in je pozabil na kratko 
veselje in žalost.

Ko so se vzpeli na pobočje, 
od koder bodo zavili navzdol po 
partizane, sem to postavil na 
začetek svojega dnevnika. Zelo 
mi je bilo všeč,« je mladi gra- 
fičar tudi nocoj govoril kot 
študent.

»Morda je pametno, kar mi 
oraviš, toda jaz se ne strinjam. 
Kadar človek iz ponosa tako 
premaga samega sebe, kakor je 
to storil Gvozden, tedaj je to 
zame junaštvo.«

»Prepričan sem, da se je on 
talilo vedel iz obupa in kljubo
vanja, da bi se nam maščeval, 
da bi miniral odred.«

»Zares, predvsem iz ponosa. 
Nisem mislil, da ima kmet 
lahko toliko ponosa. Zame, Mir
ko, pa brez ponosa ni junaštva. 
Junaštvo iiz ponosa in časti ie 
najlepše in najredkejše. Ne 
opravičuje Gvozdenovega stali
šča do odreda in boi a.

(Dalje sledi)


